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REGION Od půl jedenácté 
do dvanácti hodin ve stře-
du 21. srpna létala velmi 
nízko nad částí regionu 
vojenská letadla a černý 
vrtulník. Hluk a manévry 
letecké techniky vzhle-
dem k válce na Ukrajině 
znervóznily nejednoho 
obyvatele. 

„Běhal mi mráz po zá-

dech a začal jsem se obávat 

nejhoršího. Letadla létala 

opravdu velice nízko a po-

řád dokola. Bylo to neko-

nečné,“ řekl Josef Barabáš, 
který trávil v tu dobu do-
volenou v Zahrádce u Pe-
trovic a pamatuje ještě 2. 
světovou válku. 

Vzhledem k tomu, že 
situace znepokojila i další 
občany, obrátila jsem se 
na Ministerstvo obrany ČR 
se žádostí o vysvětlení. 
„Ve vzdušném prostoru TRA 

77 se jednalo o běžný výcvik 

pilotů, kterého se účastnily 

PROSENICKÁ LHOTA Obec 
v sobotu 31. srpna v pro-
storách za zdejším po-
hostinstvím uspořádala 
v rámci připomenutí de-
sátého výročí uvedení 
mateřské školy Lípánek 
do provozu a u příležitosti 
výročí 660 let místní čás-
ti Prosenice Prosenické 
obecní slavnosti. 

V programu nechybělo 
mluvené slovo, vystoupení 
několika kapel a předsta-
vil se i divadelní soubor 
Zvonokaplička. Ukázky 
své techniky předvedl HZS 
Sedlčany a pozadu nezů-
stal ani sbor dobrovol-
ných hasičů z Prosenické 
Lhoty. Dobré jídlo a pití, 
ohňostroj, bohatý program 
pro děti a letní počasí – co 
více si mohli pořadatelé 
i návštěvníci, kteří dorazili 
v hojném počtu, přát. 

DUBLOVICE Tento měsíc 
Dublovice spouští nový sys-
tém třídění odpadu nazva-
ný door-to-door (od dveří 
ke dveřím), který zahrnuje 
papír a plasty. Každá nemo-
vitost s trvale hlášenými oby-
vateli obdrží zdarma plasto-
vé žluté a modré popelnice 
o objemu 240 nebo 120 litrů. 

Popelnice na tříděný od-
pad si občané po vyzvání 
vyzvednou na obecním úřa-
dě (OÚ) a umístí na své po-
zemky. K bytovým domům 
v Dublovicích a Zvíroticích 
budou zdarma přiděleny 

PETROVICE Poslední srp-
nová sobota patřila v Pet-
rovicích dožínkám. Po mši 
v kostele slavnost pokračo-
vala na prostranství před 
ním, kde stál připravený 
nový mikrobus určený pro 
JPOV Petrovicko – Kojetín 
i s nastoupenými hasiči. 

Na pořízení automobilu 
s pohonem 4x4 pro přepra-
vu devíti hasičů a přívěs-
ného vozíku s vybavením 
získala obec dvě dotace. 
První od Ministerstva vni-
tra a druhou obdrželi Pet-
rovičtí ze Středočeského 
kraje. Po zdravici hasičů, 

kde zaznělo nejdůležitější 
přání, aby se vždy všichni 
vrátili od zásahu ve stej-
ném složení, jako na něj od-
jeli, došlo na svěcení vozu. 
Ujal se ho biskup Zdenek 
Wasserbauer společně 
s petrovickým duchovním 
Jackem Strachowskim. 

Následně se přítomní 
i s šesti dožínkovými věn-
ci přesunuli v průvodu, 
který uzavíral nový hasič-
ský vůz, do zámeckého 
parku. Na děti zde čekaly 
dva skákací hrady, malová-
ní na obličej a další pěkný 
doprovodný program – 

Děsivé přelety vojenských 
letadel znepokojily 
obyvatele části regionu

letouny L-159 ALCA a vr-

tulník W-3A Sokol,“ uvedla 
tisková mluvčí velitelství 
vzdušných sil majorka Zu-
zana Sekaninová. Zdůrazni-
la, že tento druh výcviku se 
nedělá často a je snahou ho 
provádět v různých prosto-
rech, které to umožňují, aby 
obyvatelé určité lokality ne-
byli tolik zatíženi hlukem, 
neboť se z taktických důvo-
dů provádí v relativně malé 

Každá nemovitost bude 
mít své vlastní popelnice 
na plasty a papír

kontejnery na papír a plasty 
o obejmu 1 100 litrů. Plasty 
i papír se budou svážet jed-
nou za měsíc nebo i v delším 
intervalu, zatímco komunální 
odpad je v obci vyvážen ka-
ždých 14 dní. Sběrné nádoby 
na sklo a kov jsou umístěny 
v obci, ve dvoře obecního 
úřadu dále zůstává sběrné 
místo pro plast, papír, pne-
umatiky, jedlé oleje, elektro, 
oděvy a kov. Bioodpad bude 
přesunut z bývalého areálu 
skládky do areálu čistírny 
odpadních vod, kde pro 

Obecní 
slavnosti 
se nesly 
ve znamení 
dvou 
významných 
výročí

Nabitá sobota patřila dožínkám 
i svěcení hasičského vozu

hledaly vejce slepičce Pe-
pině, vyzkoušely si podojit 
kravičku Růžu a projely, 
jako správní zemědělci, 
traktůrkový slalom. 

Mužská část se okamži-
tě jala obdivovat menší 
přehlídku zemědělských 
s t ro jů  rozes t avěných 
po parku a něžná část prů-
vodu se většinou zasta-
vila na jarmarku. Na pó-
dium po úvodním slovu 
petrovického starosty 
Pavla Kubíčka a hostů na-
stoupil jihočeský folklorní 
soubor Kovářovan, který 

Svěcení nového hasičského vozu se ujal biskup Zdenek Wasserbauer společně s Jackem Strachowskim.

SEDLČANY Přinášíme další 
rozhovor se starostou Sedl-
čan Ivanem Janečkem. Zají-
mali jsme se například o do-
statek pitné vody pro region, 
možnost koupaliště v Sedlča-
nech či o výstavbu kanaliza-
ce na Červeném Hrádku.

Díky zásluze bývalého 

starosty Jiřího Buriana 

mají Sedlčany dostatek 

pitné vody. Je to stále prav-

da, vzhledem k tomu, že se 

na přivaděč připojilo ně-

kolik dalších obcí? Které 

obce se připojily v posled-

ních letech a mohou se stá-

le hlásit další obce, nebo 

už je kapacita přivaděče 

na maximu? Máte nějaká 

srovnatelná data o čerpání 

Starosta 
Janeček: 
Pitné vody 
máme dost, 
kapacita 
přivaděče 
je však 
na maximu
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zvýšení bezpečnosti bude 
instalováno oplocení.

O změně systému třídě-
ní obec informuje své oby-
vatele pomocí informač-
ního systému Munipolis 
a také přes webové strán-
ky obce. „K informova-

nosti obyvatel o správném 

třídění nám ale také slouží 

i náš měsíční časopis Bube-

ník a SMS,“ říká starostka 
Dublovic Jana Dufková. 

O b e c 
p o ř í d i l a 
plastové po-
pelnice na tří-
děný odpad 
od společ-
nosti Komu-
nální techni-
ka za cenu 
8 7 0  K č 
za 240litro-
vou nádo-
bu a 690 Kč 
z a  m e n š í 
120litrovou nádobu bez 
DPH. Celkové náklady 
na pořízení nádob činily 
přibližně 842 000 Kč včetně 
DPH i dopravy. Dotaci ze 
Státního fondu životního 
prostředí obec bohužel 
nezískala. „Zájem o dotaci 

byl velký a alokace peněž 

byla po otevření programu 

během několika minut vy-

čerpána. Vše tedy hradíme 

z obecního rozpočtu,“ vy-
světluje starostka. Obec 
plánuje změny v obecně 
závazných vyhláškách 
o způsobu třídění odpadů, 
sběrných místech a po-
platcích za komunální od-
pad na příští rok na zákla-
dě nového způsobu třídění 
a svozu odpadů.

Do konce letošního 
roku bude tříděný odpad 
na území obce vyvážet 
fi rma Rumpold. Obec také 
podepsala smlouvu s Sedl-
čanskými technickými 
službami o svozu odpadu 
v chatových oblastech 
každých 14 dní do konce 
října. Po ustálení počtu ná-
dob na tříděný odpad vy-
píšou Dublovičtí výběrové 
řízení na svozovou fi rmu, 
aby mohli spočítat přesné 
ceny svozů u jednotlivých 

fi rem. Vybraná fi rma pak 
bude tříděný odpad svážet 
další dva až tři roky.

Na otázku, proč obec 
přišla s tímto systémem 
door-to-door a v čem vidí 
výhody tohoto systému, 
starostka Dufková říká: 
„Dlouhodobě bojujeme 

s vysokým objemem směs-

ného komunálního odpa-

du. Naši obyvatelé spatřo-

vali v třídění odpadu v obci 

velké nedostatky a sami na-

vrhovali změnu. Již něko-

lik let po sobě vykazujeme 

345 kg tuhého komunální-

ho odpadu na jednoho tr-

vale žijícího obyvatele, dle 

předepsaných ukazatelů by 

to mělo být 170 kg. Vysoká 

tonáž nám zvyšuje platby 

za skládkovné. Nutně jsme 

tedy potřebovali nastarto-

vat lepší třídění druhotných 

komodit. Měli jsme na vý-

běr – buď vytvořit sběrná 

hnízda po našich obcích 

anebo zavést systém třídění 

odpadu door-to-door. Ka-

ždá z uvedených variant 

má své pro a proti. Čerpali 

jsme ze zkušeností okol-

ních měst, obcí, svozových 

fi rem. Dali jsme i na hlasy 

našich občanů, kteří se 

ve veřejné anketě s převa-

hou vyjádřili pro systém tří-

dění door-to-door. Jde o sys-

tém, který umožňuje třídit 

odpad přímo v domácnos-

tech. Motivem pro zavádě-

ní systému door-to-door je 

získat kvalitnější vytříděný 

odpad a zvýšit jeho objem. 

V mnoha městech a obcích 

pomohl tento systém snížit 

množství směsného komu-

nálního odpadu,“ uzavírá 
starostka Dufková.

Michaela Faktorová

Každá nemovitost bude 
mít své vlastní popelnice 
na plasty a papír

Starosta Janeček: Pitné vody 
máme dost, kapacita přivaděče je 
však na maximu
vody z prvních let provozu 

přivaděče a současnou spo-

třebou?

Přivaděč pitné vody Be-
nešov–Sedlčany je v provozu 
od října roku 2015. Sedlčany 
mají od té doby zajištěný do-
statek pitné vody, a to i vzhle-
dem k připojení dalších obcí 
na toto vodohospodářské 
dílo. Každý z připojených sub-
jektů (včetně Sedlčan) má již 
od projektu pevně smluvně 
zajištěnou maximální kapacitu 
svých dodávek. V současné 
době je kapacita přivaděče 
na svém maximu a v ní je po-
čítáno i s několika obcemi, kte-
ré zatím nejsou připojeny. Pro 
zajímavost uvádím napojená 
místa a datum zahájení provo-
zu: Kosova Hora 10/2015, Voj-
kov 3/2019, Štětkovice 2/2021, 
Dublovice a Příčovy 4/2022 
(+ Kňovice 2023), Nesvačily 
6/2022, Božkovice 12/2022. 
V současné době se buduje 
připojení města Bystřice. Ze 
srovnání jednotlivých let vy-
plývá, že v roce 2016 potrubím 
přiteklo 344 000 m3, největší 
spotřeba byla v roce 2018 
(362 000 m3), v loňském roce 
321 000 m3.

V horkých letních dnech 

je pro mnohé z nás velmi 

aktuální téma koupání. Ryb-

níky jsou však často zne-

čištěné chovem ryb a lomy 

zase většinou nejsou dobře 

přístupné pro rodiny s ma-

lými dětmi či starší občany. 

Je v budoucnu reálná šan-

ce, že budou Sedlčany mít 

své koupaliště? Byla rybá-

řům prodloužena smlouva 

na starém sedlčanském 

koupališti – případně o ko-

lik let a za jakých podmí-

nek? Pokud ne, co se starým 

koupalištěm bude?

Sedlčanská místní orga-
nizace Českého rybářského 
svazu podala 24. srpna žádost 
o prodloužení nájmu areálu 
koupaliště. O ní a případných 
podmínkách nájmu musí roz-
hodnout rada města. Občané 
Sedlčan by si určitě zasloužili 
nějaké místo, kam by se mohli 
v horkých letních dnech uchý-
lit a svlažit. Jednu myšlenku 
mám, ale musím ji ještě více 

promyslet, než ji budu prezen-
tovat navenek. Vše záleží hlav-
ně na fi nančních možnostech, 
je to opět jeden z vnitřních 
dluhů města.

Máte nějaké informace 

o tom, jak se využívá hřiště 

na plážový volejbal na Tat-

ranu?

S touto otázkou doporu-
čuji obrátit se na ředitele 
příspěvkové organizace 
Sportovní areály Sedlčany 
Pavla Bednáře.

Zvažovalo město možnost 

spolupráce se zkušenou za-

hradnicí či zahradníkem, 

jako je třeba Martin Čihula, 

nebo se studenty SOU v Be-

zručově ulici, na zlepšení 

květinové výzdoby v někte-

rých lokalitách města? Na-

příklad v okolí kulturního 

domu či v Tyršově ulici by 

záhony mohly být lépe osá-

zeny. Myslíte, že by taková 

spolupráce mohla přinést 

lepší výsledky než součas-

né úpravy prováděné tech-

nickými službami?

Jsem takové spolupráci na-
kloněn. Již jsem o tom hovořil 
s Ludmilou Vítovou ze SOU 
Sedlčany a chci některé její 
podněty přenést do veřejné-
ho prostoru.

Letošní rok je velmi tep-

lý, tropické dny trvají někdy 

i týden v kuse. Proč v letoš-

ním roce nefunguje kropení 

náměstí a silnic vodou ani 

za nejvyšších teplot?

Sedlčanské technické služ-
by v teplých dnech letošního 
roku zajišťovaly zkrápění ulic 
v Sedlčanech. Není mi známo, 
že by tak nečinily.

Naši čtenářku Nikolu 

Šerákovou zajímá ulice 

Na Červeném Hrádku. Zde 

jsou její otázky: Jako ulice 

Sedlčan už více než 15 let če-

káme na slibovanou kanali-

zaci. Zabývá se někdo tímto 

problémem a jak tato situ-

ace vypadá? Na Červeném 

Hrádku není ani jedna la-

vička, kde bychom se mohli 

scházet. Jsme „turistická ob-

last“, lidé parkují v našich 

vjezdech, vyhazují odpadky 

do popelnic a využívají oko-

lí jako veřejné záchody. Kro-

mě laviček zde chybí i jaká-

koli prolézačka či pískoviště 

pro děti. Na Hrádek se zapo-

míná stejně jako na Zberaz 

a proto má druhá otázka 

zní, zda se to v budoucnu 

změní?

Nevím, co bylo slibováno 
před patnácti lety, já jsem 
na úřadu necelé dva roky. 
Na vybudování vodovodu 
a kanalizace do lokality 
Na Skalách je vypracována 
projektová dokumentace 
a v současné době dochází 
k přepočítávání rozpočtu 
stavby na aktuální ceny. 
Vše bude záležet na dostat-
ku fi nančních prostředků 
a případně také na vypsa-
ném dotačním titulu. Je to 
další příklad vnitřního dlu-
hu města, který je třeba za-
čít splácet. Přesně k těmto 
účelům má také sloužit tolik 
kritizovaná daň z nemovi-
tých věcí. Ohledně doplně-
ní mobiliáře i jiných pod-
nětů se neváhejte obracet 
na váš osadní výbor, který 
byl vloni ustaven. Konkrét-
ní návrhy osadních výborů 
pak s jejich členy řeším.

Nikola Šeráková má ještě 

třetí dotaz, a to ohledně tou-

lavých koček: Chtěla bych 

znát názor pana starosty 

na toulavé kočky. Plánujete 

nějak řešit nekontrolovatel-

né množitele koček na Sedl-

čansku? Lidé vyhazují koťa-

ta do polí a lesů a my, slušní 

občané, se o ně pak staráme 

na své náklady, protože nám 

zvířata nejsou lhostejná.

Toulavé a zanedbané koč-
ky už v některých městech 
pokládají lidé za samozřej-
most. Je to ale větší problém, 
než by se mohlo na první po-
hled zdát. Úřady problemati-
ku řeší v souladu s právními 
předpisy, zejména zákonem 
č. 246/1992 na ochranu zví-
řat proti týrání a zákonem č. 
166/1999 o veterinární péči. 
V Sedlčanech tato záležitost 
patří do agendy odboru ži-
votního prostředí, na který se 
můžete obrátit pro další infor-
mace.     Michaela Faktorová

(Otázky starostovi Sedlčan 

Ivanu Janečkovi můžete klást 

i vy. Stačí je zaslat na email: 

faktorova@sedlcansky-kraj.cz)
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Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

RADAVA Povodí Vltavy v mi-
nulém týdnu zveřejnilo 
na svém webu informaci, že 
„…s ohledem na rozhodnutí 

Krajského úřadu Jihočeské-

ho kraje ze dne 26. 8. 2024, 

kterým se ruší rozhodnutí 

Městského úřadu Milevsko 

ze dne 15. 7. 2024, zahajuje 

ke dni 1. 9. 2024 opětovné 

provozování Kempu Rada-

va dle podmínek uvedených 

v provozním řádu“.

Tímto rozhodnutím se 
zároveň ruší požadavek 
na vyklizení všech věcí jed-
notlivých uživatelů kempu 
a jeho opuštění. „Finanční 

záležitosti budou vypořádá-

ny s uživateli individuálně, 

v závislosti od jejich konkrét-

ní situace,“ uvádí dále Povo-
dí. O rozhodnutí o uzavření 
kempu jsme informovali 
a zveřejnili také zdůvodně-
ní a vyjádření jak obce Ko-
vářov, pod kterou Radava 
správně spadá, tak také 
Městského úřadu Milevsko, 
který rozhodnutí vydal.

Nyní ale krajský stavební 
úřad v Českých Budějovi-

cích rozhodl jinak. Jakožto 
odvolací orgán přezkoumal 
rozhodnutí, které Povodí 
Vltavy napadlo. Ve svém 
rozhodnutí znovu shrnuje 
celý průběh případu a staví 
proti sobě rozhodnutí města 
Milevsko a jednotlivých do-
kumentů a odvolání Povodí. 
Tomu se mimo jiné nelíbilo, 
že stavební úřad ve svém 
rozhodnutí nevymezil, „…

jak přesně je provozování 

kempu Radava v rozporu 

s Územním plánem obce 

Kovářov, neboť pouze uvedl, 

že se kemp Radava nachází 

i v ploše, která nepřipouští 

stavbu kempu. Uvedený kon-

strukt je ale podle námitky 

odvolatele založený na ne-

správné premise, že kemp 

Radava je stavbou, což je 

však dle již výše uvedených 

odvolacích výhrad nespráv-

né posouzení věci, když 

kemp Radava jako celek ne-

může představovat stavbu“.

Zjištění, na jehož zákla-
dě stavební úřad vydal na-
padené rozhodnutí, byla 
podle krajského stavebního 

úřadu skutečně nedostateč-
ná. Stavební úřad Milevsko 
měl podle něj rozhodovat 
nejen ve smyslu aktuálního 
územního plánu. „Stavební 

úřad se měl zabývat hlav-

ně tím, jaká povolení a jiná 

rozhodnutí vzniku kempu 

Radava předcházela a zda 

využívání místa vychází 

z těchto povolení, nikoliv 

pouze přihlížet k využití úze-

mí stanovenému nynějším 

územním plánem,“ vysvět-
luje Rozhodnutí s důrazem 
na to, že územní plány jsou 
vydávány s ohledem na bu-
doucnost a skutečnost, že se 
na konkrétním území zpřís-
nily podmínky, neznamená, 
že se dříve schválená stavba 
může stát nepovolenou.

Krajský stavební úřad 
také dává Povodí Vltavy 
za pravdu v tom, že území 
kempu bylo vždy využívá-
no, určeno a povolováno 
k rekreaci a kempování. Že 
jde o území, na kterém bylo 
možné povolovat stavby, 
dokládá výčtem staveb, je-
jichž stavba v této lokalitě 

schválena byla. „Tyto stavby 

sice stavební úřad vyjmul 

z nynějšího rozhodnutí, jímž 

nařídil bezodkladně ukončit 

užívání kempu Radava, jak 

ale vyplývá z označení výše 

povolených staveb a jejich 

stanoveného určení, tyto 

se povolovaly v přímé sou-

vislosti s kempem Radava 

a dokonce za účelem jeho 

doplnění o nezbytné sociál-

ní zařízení kempu, recepci 

kempu a občerstvení,“ uvádí 
Rozhodnutí.

Stavební úřad Milevsko 
tedy dostatečně nezohled-
nil, že již v 70. letech byla 
území, o které se vedl spor, 
určena a užívána k rekrea-
ci a později sloužila přímo 
jako autokemp nebo kemp. 
Postupně se zde povolova-
la stavba nejrůznějších ob-
jektů, které měly zpříjemnit 
pobyt rekreantům, ale také 
stavba samotných ubytova-
cích objektů. Stavební úřad 
Milevsko se dále nezabýval 
legálností chatek a účelem 
dříve povolených staveb.

I kdyby byl kemp Radava 

využíván způsobem, který 
neodpovídá požadavkům 
nynějšího Územního plánu 
obce Kovářov, nacházejí 
se zde povolené stavby, 
na které nelze jeho nynější 
požadavky aplikovat. „Výrok 

rozhodnutí je nevykonatel-

ný, a to právě z důvodu jeho 

obecnosti, na což ostatně 

upozornilo též Povodí Vlta-

vy, státní podnik, ve svém 

odvolání. Nastal tak jedno-

značný důvod ke zrušení 

napadeného rozhodnutí, 

neboť nařízení ukončení uží-

vání kempu Radava nemělo 

oporu v podkladech ve spise 

a ve zjištěních stavebního 

úřadu,“ uvádí Zbyněk Mla-
dý z krajského stavebního 
úřadu s tím, že stavební 
úřad Milevsko navíc ke své-
mu rozhodnutí použil již ne-
platnou právní úpravu.

Odvolací orgán tedy roz-
hodnutí o zákazu provozu 
kempu zrušil. Proti tomuto 
rozhodnutí není možné se 
odvolat a je tedy platné.

Olga Trachtová 

Hadáčková

PETROVICE Na letošním 
druhém turnusu příměst-
ského tábora, který se 
konal od 19. do 23. srpna 
v prostorách a pod zášti-
tou Základní a mateřské 

školy v Petrovicích, si děti 
nanečisto vyzkoušely, 
jaké by to bylo zúčastnit 
se televizního pořadu Blu-
diště, jímž byl tábor inspi-
rován. 

Děti se hned první den 
rozdělily do týmů, ve kte-
rých po celý týden sbíraly 
body. Vyzkoušely si, jak 
náročné je laserové blu-
diště, procvičily paměť 

na svítícím bludišti, otes-
tovaly své znalosti v kví-
zech, a nakonec vítězný 
tým vyhrál zlatého blu-
dišťáka na balnocovníku. 
Mimo týmové hry se děti 

také vydaly na dobrodruž-
nou cestu, na jejímž kon-
ci je čekal poklad. I když 
první den pršelo, další 
dny už bylo pěkné počasí, 
proto si daly vodní bitvu 

a postavily vod-
n í  sk luzavku , 
c o ž  v š e c h n y 
moc bavilo. Děti 
ale také tvoři-
ly, pomalovaly 
vaky na záda, 
vyndaly barvy 
na obličej a po-
malovaly se na-
vzájem. 

Každý účast-
ník tábora získal 

na závěr tábora balíček 
s odměnami a bludišťáka. 
Tábor ukončila zábavná 
party se spoustou dobrot 
a zmrzlinovým pohárem. 

Veronika Vošahlíková

Stavební úřad v Milevsku postupoval nesprávně. 
Kemp Radava je opět v provozu

Zlatý bludišťák na balnocovníku 
čekal na vítězný tým
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PETROVICE Při čtvrtém roč-
níku příměstského tábora, 
který se konal od 12. do 16. 

srpna v prostorách Základní 
a mateřské školy Petrovice, 
jež byla hlavním pořadate-
lem tábora, se jeho účastníci 
u příležitosti Letních olympij-
ských her v Paříži také snaži-
li ulovit nějaké medaile. 

Na slavnostním ceremo-
niálu první den tábora malí 
olympionici zapálili olympij-
ský oheň, poslechli si hymnu 
a vyvěsili olympijskou vlajku. 

Vyzkoušeli si všechny tradič-
ní i netradiční sporty a museli 
splnit několik sportovních dis-

ciplín. Sport provázel každý 
den, každou hlavní aktivitu, 
ale kromě toho si sportovci 
vyzkoušeli také mnoho tvoři-
vých aktivit a táborových her. 

Petrovičtí olympionici 
vyrazili také na pěší výlet 
do nedalekých Počepic, kde 
je čekal adventure golf. Kro-
mě toho se děti učily základy 
francouzštiny. Některé doká-
zaly předvést opravdu pove-

dené rozhovory a s přehle-
dem se dokázaly i představit. 
Celý týden bylo krásné poča-

sí, došlo tedy i na vodní sou-
těže a velmi oblíbenou vodní 
skluzavku. 

Dětem se dostalo obrov-
ské slávy při závěrečném 
medailovém ceremoniálu, 
kdy každý obdržel medai-
li, diplom a něco na zub. 
Ostatně perfektní jídlo díky 
kuchařkám ze školní jídelny 
si děti dopřávaly každý den.

Lucie Mrazíková

Srpen
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SVATÝ JAN Úmorná vedra 
v posledním prázdninovém 
týdnu mohla vytvářet pocit, 
že tak horký srpen jsme tu 
ještě neměli, ale data z ama-
térské meteorologické stani-
ce Miroslava Votruby ve Sva-
tém Janu říkají, že měli.

Průměrná srpnová tep-
lota byla letos 20,72 °C 
a ve sledovaném dvanácti-
letém období bylo dvakrát 

ještě tepleji. V roce 2015 byl 
měsíční průměr 22,51 °C 
a v roce 2018 to bylo 22,04 
°C. Rok 2018 byl opravdu 
výjimečný. V srpnu bylo 
27 letních dnů (max. denní 
teplota 25 °C a výše) a 14 
horkých (nad 30 °C). Oproti 
tomu to letos bylo „jen“ 21 
letních a 10 horkých dnů.

Rok 2018 byl také velmi 
suchý, v srpnu spadlo jen 

20,1 mm srážek a celkový 
úhrn od začátku roku byl 
pouhých 222,1 mm, tedy nej-
méně za posledních 12 let. 
Letos jsou hodnoty lepší, 
za srpen napršelo 57,5 mm 
a celkový roční úhrn je 
329,4 mm vody, ale ve srov-
nání s rokem 2022 (128,5 mm 
v srpnu, 471,6 mm úhrn) či 
2013 (100,6/514,8) je to málo.

-red-

KŇOVICE Poslední srpno-
vou sobotu se v Kňovicích 
na fotbalovém hřišti konala 
akce pro děti na závěr let-
ních prázdnin s názvem Roz-
loučení s létem. Na stejném 
místě byl program pro děti 
pořádán podruhé.

„Bylo skvělé vidět, jak lidé 

v naší obci drží pohromadě 

a jak jsou ochotní přijít po-

moci a věnovat svůj volný 

čas dětem,“ řekla nám jedna 
z organizátorek, kterou byla 
Eliška Šimková. „Někdo na-

pekl dobroty jako odměny 

pro děti, někdo se zhostil ma-

lování na dětské obličejíky, 

další dobrovolníci vyráběli 

z balónků květiny, motýlky 

nebo meče. Naši chlapi točili 

pivo, stavěli stany a nezalekli 

se ani přípravy párků v rohlí-

ku. Pro děti byla připravena 

stanoviště s úkoly, na nichž 

za jejich splnění dostaly od-

měnu do pytlíčku, který si 

mohly podle své fantazie oz-

dobit samolepkami. Na závěr 

si mohly v tvořivé dílně vybar-

vit odlitky ze sádry.“

Podle slov organizátor-
ky měla tvořivá dílna velký 
úspěch, vždyť děti i dospělí 
vydrželi malovat až do se-
tmění. Do večera měli malí 
účastníci Rozloučení s létem 
také možnost vyřádit se 

ve skákacích hradech. Hasiči 
ze Sedlčan přijeli děti osvěžit 
pěnou a ukázali jim i svoji 
techniku. „Dětí dorazilo oko-

lo čtyřiceti, a bylo to skvěle 

strávené odpoledne. Myslím, 

že jsme si to všichni užili a už 

teď plánujeme, že ke konci 

října pro děti připravíme dis-

kotéku s nějakým zajímavým 

doprovodným programem,“ 
nastínila Eliška další program 
pro děti v Kňovicích.

David Myslikovjan

výšce. „Potřeba provádění 

tohoto výcviku je dána nut-

ností udržení bojeschopnos-

ti vzdušných sil Armády ČR. 

Při těchto letech byly dodrže-

ny veškeré podmínky vyplý-

Děsivé přelety 
vojenských letadel 
znepokojily obyvatele 
části regionu

vající z právních a interních 

předpisů stanovených pro 

létání,“ dodala Sekaninová. 
A přidala i omluvu za dis-
komfort, který cvičení ob-
čanům přineslo.

Jana Motrincová

Mladí olympionici si vyzkoušeli 
i netradiční sporty

V roce 2015 a 2018 byla větší vedra než letos v srpnu

Na dětském dni 
vydrželi dospělí i děti 
malovat až do setmění

Děti měly na hřišti k dispozici stanoviště, na nichž plnily různé úkoly.

Dokončení ze strany 1
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REGION V této rubrice při-
nášíme malý průřez tím, 
o čem jsme psali v Sedl-
čanském kraji před třiceti 
lety. Dnes vybíráme ze sed-
madvacátého a osmadva-
cátého čísla roku 1994.

SK 27/1994
***

Jaké počasí panovalo 
v létě roku 1994? Červenec 
byl abnormálně suchý. 
V jeho polovině přišly tři 
vydatnější srážky, které 
ale půda do sebe rychle 
vstřebala a až do konce 
měsíce následovala další 
vedra a sucho. Červenco-
vé teploty se pohybovaly 
od 25 °C až do maximál-
ních 36 °C. V srpnu ve-
dra pokračovala, teprve 
ve druhé polovině měsíce 
se začalo ochlazovat, tep-
loty od 37 °C se podstatně 
snižovaly na přijatelněj-
ších 20 až 25°C. Přišlo ně-
kolik vydatnějších srážek 
s bouřkou, ale přesto byl 
i srpen poměrně suchý.

***
Obce Krásná Hora a Je-

senice využily prázdnin 
k úpravám místních škol. 
V Krásné Hoře přistavili 
novou jídelnu, v jesenic-
ké škole rozšířili elektric-
ké vytápění. Dvě třídy 
a tělocvična se tam totiž 
stále vytápěly způsobem 
i na sklonku 20. století 
již poněkud zastaralým, 
kamny na tuhá paliva.

***
V Dublovicích dokon-

čovali rekonstrukci kos-
tela Nejsvětější Trojice. 
Investice překročila milion 
korun. Téměř 300 tisíci při-
spěli sami občané, 250 tisíc 
šlo z obecní kasy, 400 tisíc 

pocházelo od církve z pro-
středků ministerstva kultu-
ry a podle svých možností 
pomohla i místní fara. 

***
Již podruhé bylo svě-

řeno kanoistickému oddí-
lu Tatranu Sedlčany pořá-
dání Evropského poháru 
kvadriatlonu. Tento vel-
ký závod měl na startu 
téměř šedesát účastníků 
z celé Evropy. Za přítom-
nosti kamer České televi-
ze absolvovali závodníci 
nejprve 2 km plavání 
na sedlčanské přehradě, 
kde hned poté navazova-
lo 10 km jízdy na kajaku, 
následovala jízda na kole 
v délce 50 km a po ní se 
závodníci vydali na závě-
rečných 10 km běhu. Zá-
vod žen vyhrála němec-
ká závodnice, ale mezi 
muži si po celý závod 
vedl suverénně český 
reprezentant Martin Dvo-
řák a první pozici uhájil 
s přehledem až do cíle. 

***
Poblíž letního tábora 

v Hrachově byla naleze-
na válečná munice. Zne-
škodnil ji přivolaný pyro-
technik z policejní správy 
Středočeského kraje.

SK 28/1994
***

Uzavírka cholínského 
mostu odřízla od světa 
obyvatele této části Sedl-
čanska. Přes obce Křepeni-
ce, Nalžovice a Kňovice ne-
jezdily dálkové autobusy.

***
Během letních prázd-

nin roku 1994 vzniklo 
na komunikacích sedl-
čanského obvodu cel-
kem 35 dopravních ne-

hod s celkovou škodou 
na vozidlech ve výši 300 
tisíc korun. Nejčastějšími 
příčinami dopravních ne-
hod bylo nevěnování se 
řízení, nepřiměřená rych-
lost, nedodržení dostateč-
né vzdálenosti a nedání 
přednosti v jízdě. Ve třech 
případech byli viníkem 
chodci a lesní zvěř. V pěti 
případech zavinili neho-
du řidiči, kteří před jízdou 
požili alkoholický nápoj. 
Při uvedených nehodách 
došlo v jednom případě 
k usmrcení řidiče a těžké-
mu zranění. 

***
S novým školním ro-

kem vstoupila do škol 
i hodně diskutovaná úpra-
va českého pravopisu. Ně-
kolik pedagogů ze základ-
ních škol Sedlčanska jsme 
poprosili o jejich názor 
na přijaté změny pravopi-
su naší mateřštiny. „Je to 
úprava, která bezesporu 
přispěje k určitému zjed-
nodušení pravopisu. Ale 
ať se na mne nikdo ne-
zlobí – některé povolené 
dublety (dvojice slov liší-
cích se hláskově, tvarově 
nebo pravopisně, např. 
u časování sloves dokáží/
dokážou, nešlap/nešla-
pej, pozn. red.), já osob-
ně cítím jako ubližování 
češtině,“ hodnotil Karel 
Vašák ze ZŠ Krásná Hora. 
Věra Kotová ze ZŠ Pet-
rovice výhrady neměla: 
„U psaní velkých písmen 

byla změna pravopisu žá-

doucí, jinak jsou přijaté 

úpravy zcela nepodstatné. 

K úpravě českého pravo-

pisu již došlo několikrát 

a vždy ji národ přijal. Při-

jme ji i tentokrát.“        -mk-

se věnuje udržování lido-
vých písní, tanců i zvyků 
národopisné oblasti Ko-
zácka. Pokračovala mile-
vská dechová kapela Ko-
vačka, která i přes horké 
počasí navnadila mnohé 
k tanci. Když dechovka 
dohrála, přišla změna sty-
lu. Svůj taneční um před-
stavili mladí lidé z milev-
ské taneční skupiny EFK. 

Celé odpoledne se sou-
těžilo o nejhezčí dožínko-
vý věnec. Letos se zapoji-
lo šest tvůrců: Jindrákovi 
z Radešína, Jarolímkovi 
z Vilasovy Lhoty, Kubeco-
vi ze Žemličkovy Lhoty, 
Eva Brožová ze Záhoří, 
Procházkovi z Mašova 
a své zastoupení zde měl 
i zemědělský podnik ZD 
Krásná Hora nad Vltavou. 
Soutěž byla anonymní, 
nikdo nevěděl, kdo jaký 
věnec dodal. Každý po-
jal svou představu věnce 
na oslavu sklizně trochu 
jinak. U věnců tak vznika-
ly milé pře. „Tenhle určitě 

ne. No, kdo tohle dělal?“– 

„Ten je krásný, musel dát 

hrozně práce.“ – „Takhle 

to má vypadat, ten je vý-

stavní!“ Návštěvníci doží-
nek mohli svého favorita 
podpořit hlasováním. 

Čekání na vyhodno-
cení soutěže zkrátil hod 
balíkem slámy. Pro ženy 

Nabitá sobota patřila 
dožínkám i svěcení 
hasičského vozu

vážil balík přibližně osm 
kilogramů a pro muže 
dvanáct. Zasmáli se všich-
ni. Technika některých 
soutěžících byla mnohdy 
odvážná a vtipná. Soutě-
žilo se ve smíšeném páru. 
O první místo se nakonec 
utkali manželé Ilona a Mi-
roslav Stiborovi a sou-
rozenci Jiří a Adéla Jaro-
límkovi. Evidentně měli 
natrénováno, neb všichni 
fi nalisté mají doma hospo-
dářství. Nakonec si prven-
ství odváželi do Skoupého 
manželé Stiborovi. 

A pak přišlo vyhodno-
cení nejkrásnějšího dožín-
kového věnce, který byl 
pro naše předky symbo-
lem bohaté úrody. Věnce 
byly krásné všechny, ale 
ten nejkrásnější letos vy-
tvořila rodina Jarolímkova 
z Vilasovy Lhoty. Cenu 
za rodinu přebral Matouš 
Jarolímek. Po vyhlášení 
následovalo ještě losování 
soutěže účastníků dožínek, 
kteří se zapojili do tipovací 
soutěže. 

Další bod programu se 
odehrával mimo zámecký 
park – pro zájemce o ze-
mědělství byla připrave-
na prohlídka farmy Petro-
vice. Akci k oslavě závěru 
sklizně zakončila večerní 
zábava s rockovou kape-
lou Fantom.

Jana Motrincová

Paní Zdeňka Janečková 
z Nechvalic 45

 se letos dožila v Domově Sedlčany
 krásných 90 let.

Milá maminko, babičko a prababičko, 
za vychování, studia a vše ostatní Ti děkují a hodně 

zdraví přejí synové Zdeněk a Jarda s rodinami.

Stalo se před 30 lety 
(27 a 28)

PETROVICE Jak informovala 
místostarostka Vendula Vr-
zalová radu obce, bude pe-
trovický nástěnný kalendář 
pro rok 2025 věnován Jaku-
bu Krčínovi. Na jeho tvorbě 

se bude podílet fotograf Petr 
Hrubeš a svým umem při-
spějí i děti výtvarného oboru 
petrovické pobočky základní 
umělecké školy pod vede-
ním Vladimíry Křenkové. 

Jakub Krčín je největší 
osobností regionu a zane-
chal zde nesmazatelnou sto-
pu, jeho život i smrt opřede-
ny tajemnem. Letos uplyne 
420 let od jeho úmrtí a v příš-

tím roce 490 let od jeho na-
rození. 

Grafi cké zpracování ka-
lendáře bude obsahovat 
fotografi i, krátký text a ob-
rázky dětí. Místostarostka 

by ráda spolu s tvůrci stihla 
vyhotovení kalendáře do 28. 
září, kdy se bude v Obděni-
cích konat tradiční Putování 
za Krčínem, kde by se kalen-
dář již mohl prodávat.       -jm-

Nástěnný kalendář bude věnován Jakubu Krčínovi

Dokončení ze strany 1
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Jsem rád, že se téma sedlčan-
ské sokolovny dostalo na po-
čátku prázdnin do popředí 
zájmu, který si nepochybně 
zaslouží. Rád bych čtenářům 
přinesl další úhel pohledu 
nejen jako předseda měst-
ské komise pro architekturu 
a územní rozvoj Městského 
úřadu Sedlčany, ale také jako 
Sedlčaňák, kterému není 
osud této ikonické stavby 
a jejího okolí lhostejný. 

Nerad bych opakoval 
známé informace, a tak si 
úvodem dovolím jen stručně 
zrekapitulovat minulost mís-
ta, ve kterém se sokolovna 
nachází. V oblasti sokolovny 
stál od konce 16. století mo-
hutný Krčínův pivovar. Když 
se k sokolovně dojdete podí-
vat, můžete si jeho rozměr 
a umístění představit podle 
nízké a dlouhé meze, která 
zhruba kopíruje zeď Krčíno-
va pivovaru, a která od ústí 
Tyršovy ulice pokračuje až 
ke straně sokolovny. Počát-
kem 20. století byla budova 
bývalého pivovaru zbourá-
na a na místě její zadní části 
byla postavena lobkowiczká 
výletní restaurace, kterou 
později odkoupil Sokol, 
a která tak stojí dodnes. 

Sokolovna ale nebyla zda-
leka jen tělocvičnou, naopak 
byla od počátku multifunkč-
ní. Sál byl využíván k pořá-
dání různých společenských 
akcí, třeba jako tančírna, 
nebo pro divadelní předsta-
vení. Vedle současně fungo-
vala restaurace a klubovna, 
jejíž prostory byly později 
používány jako kanceláře. 
Dokladem toho, že soko-
lovna sloužila jako jedno ze 
společenských center města, 
je i skutečnost, že se v jejích 
prostorách uskutečnil oblud-
ný provinční monstrproces 
se sedlčanským farářem 
děkanem Bučilem, od jehož 
úmrtí v komunistickém vě-
zení uplyne v příštím roce 
70 let. Sokolovna a její okolí 
tedy nese místní paměť.

Tak jako další místa 
ve městě, i okolí sokolovny 
se během druhé poloviny 20. 
století proměnilo k nepozná-
ní. Byla zbourána velká část 
staré zástavby Tyršovy ulice, 
kterou nahradily panelové 
domy a garáže, podobný 

osud potkal na druhé straně 
i oblast Za Nemocnicí. Přiby-
lo asfaltu a původní jemná 
estetika zájezdního hostince 
se postupem času promě-
nila do normalizační podo-
by s luxferami, přístavky 
a nevyužitým okolím, které 
tvoří zvláštní vnitřní perife-
rii, vzdálenou jen pár minut 
od náměstí. I přes šeď a mís-
ty oprýskanou fasádu je ale 
stále vidět elegance a smysl 
pro detail, se kterým byla so-
kolovna postavena. 

Při pohledu na historické 
fotografi e sedlčanského ná-
městí by asi málokdo řekl, 
že dnes – s budovou Roz-
voje a panelovými domy 
za ním – je hezčí než v době 
před demolicí. Když se celá 
jižní část náměstí bourala, 
jedním z argumentů přitom 
bylo, že domy jsou už staré 
a zanedbané. Pokud proto 
zazní ohledně sokolovny 
podobný argument, zapne 
se u mě varovné červené 
světlo. Není přece možné, 
abychom i ve 21. století, 35 
let od sametové revoluce 
byli myšlením stále pevně 
zakotvení v kultuře bourá-
ní a „asanací“ bez odpoví-
dajícího promyšlení nebo 
koncepce. Způsobu myšle-
ní, který se ve druhé polo-
vině 20. století do podoby 
Sedlčan zapsal bohužel 
podstatně a viditelně. Že 
hezčí město nevzniká demo-
licemi, se na mnoha místech 
Sedlčan můžeme přesvědčit 
na vlastní oči. Své odpověd-
nosti se nemůžeme vzdát 
s tím, že se otázka sokolov-
ny měla řešit dříve a nám 
dnes již jiná řešení nezbýva-
jí. Není to podle mého názo-
ru totiž pravda.

Na pracovním zasedání 
zastupitelů loni v červnu 
jsme se přitom jednomyslně 
shodli, že chceme směřovat 
ke koncepčnímu a promyš-
lenému řešení, a v mezidobí 
dáme sokolovně nezbytné 
„umělé dýchání“, aby his-
torická budova dostala zá-
kladní péči a údržbu, která 
ji s minimálními náklady 
udrží v chodu. Nemyslím 
si přitom, že by bylo třeba 
diskutovat o tom, zda zá-
věr pracovního zasedání 
je nebo není „závazný“, 

protože pokud by tomu tak 
nebylo, nemuseli bychom 
se vůbec scházet. I rok poté 
přitom voda z okapů stá-
le teče přímo k základům 
budovy, jejíž zadní část je 
zarostlá křovím. Navrhoval 
bych tedy začít od těchto 
malých krůčků, abychom 
získali více času.

Času, který je pro naleze-
ní dobrého řešení nezbytně 
potřeba, tím spíš, pokud je 
v sázce demolice historické 
budovy. Sokolovna a její oko-
lí je v našem měřítku zcela 
unikátní – město nevlastní 
jiný prostor, který by nabí-
zel takový potenciál rozvoje, 
kousek od náměstí a auto-
busového nádraží, a přitom 
klidný a v zeleni. Zároveň 
jde ale o místo velmi složité 
s řadou úskalí a otázek, které 
je třeba vyřešit. Spolu s fi -
nanční náročností to bylo pří-
činou, proč sokolovna zatím 
zůstává nezrekonstruovaná. 
Abychom za peníze, které 
bude do jakéhokoliv řešení 
nezbytné investovat, dosta-
li to nejlepší, musíme znát 
odpovědi na řadu klíčových 
otázek. Co vše od daného 
místa můžeme a vzhledem 
k potřebám města máme 
chtít? Sokolovna nikdy ne-
byla jen tělocvična, i když 
máme tendenci ji tak optikou 
posledních desetiletí vnímat, 
a jsem přesvědčený, že celý 
prostor by měl i do budouc-
na být multifunkční. Chceme 
možnost sportovního vyžití, 
prostor pro setkávání lidí 
a společenské aktivity, tře-
ba v kombinaci s prostorem 
pro restauraci nebo bydlení? 
Místo pro dětskou skupinu? 
V jaké kombinaci? Jak zkul-
tivujeme bezprostřední oko-
lí sokolovny a zapojíme ho 
do městského života? Musí 
silnice vést stejně jako do-
sud, nebo můžeme prostor 
využít efektivněji? Jakým 
způsobem do výsledné kom-
binace budovu sokolovny 
zapojíme? 

K nalezení odpovědí 
na takto komplexní otázky 
slouží architektonická sou-
těž. Ta umožňuje porotě slo-
žené z odborníků a zástupců 
města vybírat z návrhů od-
borných týmů, které se snaží 
přinést řešení nejlépe vyho-

vující investorovi, v našem 
případě městu. Architekto-
nické soutěže jsou přitom 
běžnou praxí pro získání 
nejlepšího návrhu na jaký-
koliv projekt, který má být 
placen z veřejných peněz, 
a to u měst a obcí jakékoliv 
velikosti. Výsledem architek-
tonické soutěže tedy zdaleka 
není jen vltavská fi lharmonie 
v Praze nebo opera v Syd-
ney, ale naprostou namátkou 
třeba stavba školky (Horní 
Planá), nová lávka pro pěší 
(Hlásná Třebaň), obecní 
dům (Moravské Bránice), 
městský park (Bludov) nebo 
vdechnutí nového života his-
torické budově (Steibrenne-
rova tiskárna ve Vimperku 
– přeměna na městské kul-
turní centrum). V červenci 
proběhlo na radnici setkání 
se zástupcem České komory 
architektů na základě inici-
ativy Tomáše Langera z po-
věření zastupitelstva města. 
Doktor Milan Svoboda se 
u nás zastavil na cestě ze 
Sedlce-Prčice, kde pracuje 
na změně územního plánu. 
Dostalo se nám tak informací 
o tom, který postup by byl 
pro naše město nejvhodněj-
ší, a současně ujištění, že 
architektonická soutěž (sou-
těžní workshop) bude vhod-
ným řešením.

Příprava a uskutečnění 
architektonické soutěže 
samozřejmě „stojí peníze“ 
a vyžaduje vůli a úsilí udě-
lat něco navíc. V situaci, 
kdy město hospodaří už 
druhý rok s vysokým pře-
bytkem, ale toto není místo, 
kde by bylo hospodárné 
šetřit. Ač pro Sedlčany je to 
zatím neprošlapaná cesta, 
nejsme samozřejmě jediní, 
kdo řeší otázku nového vy-
užití starší budovy a jejího 
okolí. Pokud architektonic-
ké soutěže běžně fungují 
v podstatně menších ob-
cích i větších městech, ne-
musíme znovu vynalézat 
kolo, ani mít zbytečné oba-
vy. Čím dříve začneme, tím 
dříve budeme hotovi. A na-
lezení účelného a důstojné-
ho řešení pro další genera-
ce by nás nemělo stát více 
než letošní slavnosti Rosa.

Ač nerad, umím si před-
stavit i situaci, kdy z vítěz-

ného návrhu vzejde, že 
sokolovna by musela, třeba 
částečně, ustoupit. Takovou 
krajní možnost ale můžeme 
připustit pouze v případě, že 
si budeme stoprocentně jis-
ti, že jiná cesta není možná. 
Teď však nemáme ani zlo-
mek informací potřebných 
k tomu, abychom mohli 
učinit kvalifi kované a zodpo-
vědné rozhodnutí s úctou 
k historii místa a s jistotou, že 
město za své peníze dostane 
z daného místa skutečně ma-
ximum. Byl bych proto rád, 
kdybychom se pro usku-
tečnění nevratných kroků 
nespokojili s obecnými úva-
hami, zda je některé řešení 
dražší než jiné, nebo zda 
„se vyplatí“. Tím spíše, když 
by se ve variantě demolice 
a stavby převážně bytového 
domu, kterou v některém 
z minulých čísel Sedlčan-
ského kraje zmínil starosta 
Ivan Janeček, mělo jednat 
o řešení v ceně zhruba 80 
milionů korun (současně 
s nevratnou ztrátou sokolov-
ny a bez řešení využití oko-
lí a návazností na městské 
centrum). Stejně tak prostá 
rekonstrukce sokolovny bez 
jejího nového využití byla 
vyčíslena na odhadovanou 
částku okolo 55 milionů ko-
run. Vždy ale samozřejmě 
může jít o ještě vyšší částky. 
V žádné z variant se tedy 
nebavíme o levném řešení 
a nekonání architektonic-
ké soutěže, aby se ušetřily 
náklady na její uskutečně-
ní ve výši zhruba jednoho 
procenta z celkové investi-
ce, by opravdu nebylo šet-
řením na správném místě. 
Jako vždy, i v tomto pří-
padě totiž platí, že rychlé 
řešení složitého problému 
nebude dobré, a nako-
nec pravděpodobně ani 
levnější než systematický 
postup, byť by přesahoval 
hranici volebního období. 

Bude-li k tomu vůle, vě-
řím, že se posuneme dál 
směrem k budoucnosti 
sokolovny a jejího okolí, 
namísto jejího dalšího po-
zvolného chátrání. Členové 
komise pro architekturu 
a územní rozvoj jsou připra-
veni k tomu být nápomocní.

Filip Růzha

O sokolovně věcně a bez emocí
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Obecní slavnosti se nesly ve znamení dvou významných výročí

Starosta je hrdý 
na školku

Program slavností zahájil sta-
rosta Prosenické Lhoty Petr Čer-
venka, který ze všeho nejdříve 
představil brožuru, vydanou 
k tomuto dni, kterou měli k dis-
pozici všichni přítomní. Místní 
občané ji dostali do svých poš-
tovních schránek den předem. 
V publikaci jsou popsány neje-
nom všechny události v mateř-
ské škole, ale podrobně je v ní 
rozebrána historie obce i osad 
k ní náležících. Pamatováno je 
i na investice v posledních deseti 
letech, vložených do rozvoje Pro-
senické Lhoty. 

„Jsem rád, že jste se dnes sešli 

v tak hojném počtu, protože jsme 

pro vás připravili velice pěkný 

program,“ uvedl starosta a s hu-
morem sobě vlastním dodal: „Už 

se připravují Alexandrovci z Rož-

mitálu (Rožmitálská venkovanka 

– pozn. red.) a my jsme museli 

z důvodu jejich vystoupení rozší-

řit naše pódium směrem dopředu, 

protože nám bylo sděleno, že se 

tam nemohou vejít, že by si šťou-

chali pozounem do zad.“ 
Potom už ale mluvil ve vážněj-

ším tónu a zavzpomínal na dobu, 
kdy teprve měla být uskutečněna 
výstavba mateřské školy Lípánek, 
která dostala svůj název podle li-
pových listů, jež jsou ve znaku 
obce Prosenická Lhota. „Celá akce 

byla vymyšlena v naší hospodě. 

Jednou jsme v ní seděli a říkali si, 

že naše děti mají problém dostat 

se do mateřské školy, a proto také 

vznikla myšlenka, že bychom si 

mohli postavit školku vlastní. Bylo 

to velké rozhodnutí, do něhož jsme 

šli bez dotace, a školku jsme posta-

vili zde na zelené louce z vlastních 

zdrojů,“ připomněl Petr Červenka 
a s úsměvem přidal ještě několik 
dalších vět: „Při budování této škol-

ky jsem zestárl dobře o deset let. Vy 

mi dnes hádáte asi tak třicet, ale 

je mi už čtyřicet… Když řeknu, že 

dnes máme jednu z nejkrásnějších 

mateřských škol v okolí, ne-li tu 

zcela nejkrásnější, nebudu daleko 

od pravdy. Jsem na to pyšný a hrdý 

a jsem rád, že tato školka už deset 

let funguje a máme spíše problém 

umístit i zdejší děti, protože přetlak 

je opravdu velký.“

Hotovo bylo za pět 
měsíců

Stavba mateřské školy byla za-
hájena v dubnu roku 2014. V prů-

běhu stavby se konalo výběrové 
řízení na ředitelku školky, nábor 
zaměstnanců, nákup vybavení 
a zápis dětí do vznikajícího zaříze-
ní. Nakonec přes nemálo starostí 
a problémů byla stavba zdárně 
dokončena v srpnu za pouhých 

pět měsíců od prvního kopnutí 
do země a slavnostně uvedena 
do provozu 1. září s kapacitou dva-
ceti osmi dětí a čtyřčlenného per-
sonálu. Díky sponzorským darům 
zakoupila školka nový vozový 
park, a to odrážedla, kola, tříkolky 
a koloběžky. V roce 2015 získala 
obec dotaci na vybavení školní 
zahrady herními prvky, pískoviš-
těm, dřevěným altánem a domeč-
kem. V těsné blízkosti školky bylo 
vybudováno multifunkční hřiště, 
které děti využívají ke sportovním 
aktivitám. Součástí mateřské školy 
je školní kuchyně, zajišťující stra-
vování dětí, zaměstnanců a v rám-
ci doplňkové činnosti i stravování 
dalších spoluobčanů. 

„Během svého působení se škol-

ka zapojila do dotačních programů 

EU, ze kterých získala pro svůj 

rozvoj přes milion korun. Finanční 

prostředky byly využity na chůvu 

nebo školního asistenta pro malé 

děti, na vzdělávání pedagogických 

pracovníků, na inovativní vzdělá-

vání ve školce, na projektové dny 

mimo školku, na tematická setká-

vání rodičů s odborníkem a na di-

gitální nástroje a vzdělávací po-

můcky. Během uplynulých deseti 

let byla mateřská škola postupně 

vybavena moderními hračkami, 

sportovními potřebami, didaktic-

kými a interaktivními pomůcka-

mi, dětskými knihami i odbornou 

literaturou pro pedagogy“ doplni-
la ředitelka MŠ Lípánek Marcela 
Horníková. Připomněla, že všich-
ni zaměstnanci, kteří v mateřské 

škole pracují, nebo v ní pracovali, 
se zasloužili o to, jak vypadá, jak 
funguje a slouží místním občanům 
a jejich dětem. Ředitelka popřála 
Lípánku ještě mnoho úspěšných 
desetiletí a všechny přítomné po-
zvala na jeho prohlídku. 

O životě mateřské školy v Pro-
senické Lhotě se mohou dozvě-
dět i budoucí generace, protože 
v dubnu roku 2015 byla uložena 
do kořenů lípy u rybníka Jelito 
časová schránka, do níž byly vlo-
ženy obrázky, dokumentující sou-
časnou dobu. 

První absolventi se 
představují

Součástí sobotních slavnos-
tí v Prosenické Lhotě bylo také 
představení dětí, které začaly 
před deseti lety začaly chodit 
do MŠ Lípánek jako první. Úsmě-
vy ve tvářích přítomných vy-
volala poznámka starosty Petra 
Červenky, který při jejich nástu-
pu před pódium prohlásil: „Podí-

vejte se, jaké jsou to krásné malé 

děti.“ Přitom jeden z prvních ab-

solventů, jemuž je dnes kolem 
patnácti let, byl pořádný čahoun. 

Na otázku, jestli si pamatují 
na svoje první dny v MŠ Lípánek, 
většinou absolventi odpovída-
li, že ne. „Já si nepamatuju skoro 

vůbec nic,“ řekla nám s úsměvem 
dnes bezmála třináctiletá Karolí-
na Slivanská z Podolí u Vojkova. 
„Snad jenom na hřiště.“ Moc si 
toho nepamatoval ani dvanáctile-
tý Jára Noga, jenom to, že jezdili 
na pohádky do divadla. A tak to 
za Járu vzala jeho babička. „Když 

nastoupil, šli na procházku a vyda-

li se na ni přes naše pole. Já jsem 

tam trhala švestky, Jára mě uviděl 

a utíkal ke mně. To bylo řevu,“ za-
vzpomínala se smíchem Marie 
Pfl egrová. 

Na slavnostech v Prosenické 
Lhotě nechybělo bohaté pohoš-
tění, které měly na starosti Jana 
a Barbora Červenkovy a Radka 
Čížková. A co společně připravi-
ly? Uzené, pečené kuřecí palič-
ky, věnečky a dobrotu, která se 
jmenuje Pavlova.

David Myslikovjan

Prodám palivové dřevo měkké 800 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 730 529 545 

NABÍZÍM ZAMĚSTNÁNÍ VE ŠVÝCARSKU 

v masokombinátě nedaleko Zurichu 

na HPP – švýcarská pracovní smlouva, vhodné pro 
řezníky, ale i nevyučené muže a ženy na pomocné 
práce, znalost NJ není podmínkou, auto výhodou

Info: Po–Pá: +41 772 205 588 CH mobil
So+Ne: +42 604 920 732 CZ mobil

Mail: beran.reznictvi@seznam.cz

Lahůdky Vojkov, s. r. o.
provozovna Vojkov 20

PŘIJMEME ŘIDIČE SKUPINY B
Hlavní pracovní poměr 

Rozvoz zboží Středočeský kraj a Praha

Bližší informace na tel.: 603 283 211
E-mail: jitka.tresnakova20@seznam.cz

Převedu záznamy z videokazet 
na flešku nebo DVD, levně. 

Tel.: 777 554 484

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 730 529 545.                 113/24

Prodám repasovaný notebook HP 
EliteBook 830 G6 (Intel Core i5 8365U 1,6 
GHz, 8 GB RAM, 256 GB SSD, graf. karta 
UHD Graphics 620, displej 13,3“, webka-
mera, wifi , čtečka otisku prstů, 4G modem, 
podsvícená klávesnice, Windows 11 Pro). 
V záruce do 3/2026. Cena 4 900 Kč. Tel.: 
608 543 848.         114/24

Nabízíme k dlouhodobému proná-
jmu byt 3+1 v centru Sedlčan, 3 NP bez 
výtahu. Tel.: 702 125 356.                      115/24 

 Prodám moni tor  HP  Compaq 
LA2306x v bezvadném stavu (23“, 
1920x1080, VGA, DVI, DisplayPort, 2xUSB, 

výškově stavitelný, PIVOT, napájecí 
a VGA kabel), černý. Cena 650 Kč. Tel.: 
608 543 848.         116/24

Koupím palivové dřevo (smrk, borovi-
ce) v 2 m kulatině. Tel.: 608 543 848.   117/24

Slavnosti zahájili starosta Prosenické 
Lhoty Petr Červenka a ředitelka MŠ 
Lípánek Marcela Horníková.

Dokončení ze strany 1
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Petrovice – kostel sv. 
Petra a Pavla
4. 9. L’amore in Musica

koncert v rámci studentské-

ho uměleckého festivalu 

Classfest; 19:30

 Petrovice – zámecký 
park
5. 9. Acustic Needles

koncert v rámci studentské-

ho uměleckého festivalu 

Classfest; 17:00

7. 9. Melodie mladé 

generace

2. ročník koncertu mladých 

talentů, vystoupí Kaktus 

Verde, Shunkoslav, Prochy 

a další; 16:00

 Sedlec-Prčice – kostel 
sv. Jeronýma
7. 9. Hlasy tří světů

koncert klasické hudby, 

hraje spolek Victoria En-

semble; 17:30

 Sedlčany – Červený 
Hrádek
7. 9. Koncert v barvách 

Semaforu

koncert herců a zpěváků 

Petra Macháčka, Dáši 

Zázvůrkové a kapely Jakub 

Šafr Trio; 19:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – letní parket
14. 9. Pouťová zábava

k poslechu a tanci hraje 

kapela Static

 Sedlčany – Pohoda club
14. 9. Live bands

zahrají kapely Kaktus Ver-

de a Skandální přirození, 

následuje afterparty; 21:00

 Sedlčany – kult. dům
18. 9. 4 Tenoři

nový program muzikálové-

ho kvarteta; 19:00

 VÝSTAVY

 Sedlčany – knihovna
Kdo maluje, nezlo-

bí aneb Arteterapie 

po Sedlčansku

výstava výtvarného kurzu 

Lukáš; vernisáž 6. 9. 

v 18:00, výstava do 2. 10.

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury ve sklep-

ním prostoru

Sedlčany – město výročí

730 let města Sedlčany, 155 

let SDH Sedlčany, 130 let 

železnice, 130 let muzea; 

do 15. 9.

 Votice – klášter
V myšlenkách a snech

výstava obrazů Veroniky 

Sekotové; vernisáž 7. 9. 

v 16:00, do 17. 11.

Panská sídla na Podbla-

nicku

výstava dobových pohled-

nic a fotografi í; vernisáž 13. 

9. v 16:00, výstava do 17. 11.

 Sedlčany – kult. dům
Krajina mého srdce

výstava obrazů sedlčanské 

rodačky Ivy Hrubé; od 2. 9.

 PŘEDNÁŠKY

 Sedlčany – kult. dům
4. 9. Tak jde život

beseda s Jaroslavem Duš-

kem a Janem Vojáčkem, 

vystoupí zpěvák Robo 

Papp; 19:30

 Velké Heřmanice – kul-
turní sál
7. 9. Naďa Konvalinková

beseda s oblíbenou českou 

herečkou Naďou Konvalin-

kovou; 18:00

 Votice – klášter
16. 9. Panská sídla 

na Podblanicku

přednáška spojená s pro-

mítáním v rámci výstavy 

na toto téma; 17:00

 DIVADLO

 Petrovice – restaurace 
Modrá hvězda
6. 9. Pánské hovory

hudební komedie v rámci 

studentského uměleckého 

festivalu Classfest; 19:30

 Sedlčany – kult. dům
10. 9. Vděk

hru francouzské spisovatel-

ky Delphine de Vigan uvádí 

Divadlo Viola Praha; 19:30

15. 9. Jak se Honza učil 

bát

pohádkové představení pro 

nejmenší diváky; 15:00

 Kamýk nad Vltavou – 
kult. dům
12. 9. Na stojáka

stand-up comedy show 

s Ivou Pazderkovou a Kar-

lem Hynkem; 19:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
13. 9. Na ocet

svižná komedie o dvou 

smolařích a nepřízni osu-

du; 19:00

 Heřmaničky – letní 
parket
14. 9. Lijavec – hra 

s opravdovým deštěm

hru Járy Cimrmana uvádí 

divadelní spolek Zvonokap-

lička; 19:00

 KINO

 Votice
5. 9. Vlny

český thriller, drama; 20:00

11. 9. V hlavě 2

animovaná komedie; 17:00

12. 9. Námi to končí

americké romantické dra-

ma; 20:00

 Sedlčany
6. 9. Nedělej vlny

francouzské drama; 20:00

7. 9. Zápisník alkoholičky

české drama; 20:00

8. 9. Tlapková patrola 

ve velkofi lmu

animovaná dobrodružná 

komedie; 15:00

13. 9. Kaskadér

americká akční komedie; 

20:00

14. 9. Zahradníkův rok

česká komedie, drama; 

20:00

 Sedlec-Prčice
6. 9. Tlapková patrola 

ve velkofi lmu

animovaná dobrodružná 

komedie; 16:00, 20:00

13. 9. Mord

české drama, komedie; 

20:00

 Heřmaničky – letní 
parket
6. 9. Letní kino: Strašidlo 

Cantervillské

promítání animované 

rodinné komedie; 21:00

7. 9. Letní kino: Páni 

kluci

promítání dobrodružné 

komedie z roku 1975; 21:00

13. 9. Letní kino: Infl uen-

cerky

promítání polského drama; 

21:00

 SPORT

 Sedlčany – vlakové 
nádraží
7. 9. Jistebnická vrcho-

vina

turistický pochod, trasa 16 km 

ze Střezimíře přes Cunkov 

do Sedlce-Prčice; 6:25

 Osečany
7. 9. Osečanská šlapka

21. ročník cyklistického 

závodu pro děti a dospělé, 

trasy 20 a 42 km; 8:30

 Sedlčany – zimní stadion 
7. 9. Pohárové utkání

HC River Boys Zvírotice – 

Rumola; 16:00

Stará garda Štětkovice – HC 

Domino; 18:00

HC Čerti Křepenice – HC 

Kňovice; 20:00

8., 15. 9. Veřejné bruslení

14:00–16:00

8. 9. Pohárové utkání

HC Rebel Sázava – Novit 

Neveklov; 16:30

HC Bubák Chlum – AHC 

Nový Knín; 18:25

HC Kačeři Příčovy – HC 

Huroni Vršovice; 20:20

9. 9. Pohárové utkání

Stará garda Štětkovice B – 

HC Žabáci Solopysky; 18:30

HC Votice – HC Čerti Křepe-

nice; 20:25

11. 9. Pohárové utkání

HC Medvědi Sedlčany – 

Ševci Nový Knín; 18:30

HC Rebel Sázava – HC 

River Boys Zvírotice; 20:25

13. 9. Pohárové utkání

DSK Daleké Dušníky – Ryb-

níkáři; 18:30

HC Miličín – HC Olbramovi-

ce; 20:25

14. 9. Pohárové utkání

HC Domino – HC Kačeři 

Příčovy; 12:00

Novit Neveklov – AHC 

Nový Knín; 14:00

14. 9. Hokejový zápas

TJ Tatran Sedlčany – HK 

Cvočkaři Hořovice; 17:00

15. 9. Pohárové utkání

HC Kňovice – HC Bubák 

Chlum; 16:30

Rumola – Stará garda Štět-

kovice; 18:25

HC Huroni Vršovice – HC 

Čerti Křepenice; 20:20

16. 9. Pohárové utkání

HC Olbramovice – HC Med-

vědi Sedlčany; 18:30

Rybníkáři – Stará garda 

Štětkovice B; 20:25

18. 9. Pohárové utkání

HC Čerti Křepenice – DSK 

Daleké Dušníky; 18:30

HC Hrádek – HC Votice; 20:25

 Kamýk nad Vltavou – 
hřiště
7. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou – TJ Vltavan Hřiměždi-

ce; 17:00

8. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Kamýk nad Vlta-

vou B – SK Velká Lečice; 

17:00

 Dublovice – hřiště
7. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – TJ 

Sokol Jesenice; 17:00

14. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice B – SK 

Velká Lečice; 17:00

 Sedlčany – les Deštno
8. 9. První podzimní cross 

country horských kol

závod horských kol pro 

děti, mládež i dospělé, 

pořádá sportovní klub DA-

BA; 10:00

 Přestavlky – hřiště
8. 9. Fotbalové utkání

SK Přestavlky – SK Vysoký 

Chlumec; 14:00

 Sedlčany – hřiště
8. 9. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – SK 

Poříčany; 17:00

13. 9. Fotbálek aneb Lou-

čení s létem podvacáté

20. ročník netradičního 

setkání čtenářů a spisovate-

lů; 13:00

15. 9. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany B – FC 

SB Vlašim B; 16:30

 Sedlec-Prčice – hřiště TJ 
Sokol Sedlec-Prčice
8. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice B – 

Obchodní kancelář
Jindřiška Kolářová

poradenství 
v oblasti pojištění

Tel.: 776 850 100
Havlíčkova 705, Sedlčany

(ve zlatnictví u Pokorných)
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Podrobnosti k událostem najdete na redakčních strán-
kách www.sedlcansky-kraj.cz, o zveřejnění své akce 
můžete požádat mailem na: kalendar@sedlcansky-kraj.cz. 
Uveřejnění je zdarma.

Rubriku Kalendář připravuje Michaela Faktorová

TJ Zduchovice; 17:00

15. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice – 

Spartak Průhonice; 16:30

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – hřiště 
8. 9. Fotbalové utkání

TJ Krásná Hora B – TJ 

Slavoj Obecnice; 17:00

15. 9. Fotbalové utkání

TJ Krásná Hora – TJ Vlta-

van Hřiměždice B; 17:00

 Sedlčany – Sportovní 
areál Luční
11. 9. Podzimní cyklistic-

ký závod pro děti

cyklistický závod pro děti 

do 15 let pořádá sportovní 

klub DA-BA; 16:30

 Petrovice – fotbalové 
hřiště
14. 9. Jubilejní 50. ročník 

pochodu Krajem kamenů

pěší trasy 10, 16, 22 km, cyk-

lo trasy 40, 50 a 70 km; 7:00

15. 9. Fotbalové utkání

SK Petrovice – TJ Kovohutě 

Podlesí B; 17:00

 Kosova Hora – náměstí
14. 9. Okolo Kosovy Hory 

aneb Vydejte se s námi 

za humna

turistický pochod, trasa asi 

11 km; 10:00

 Sedlčany – kotlina

14. 9. Mistrovství Evropy 

družstev Classic Mo-

tocross des Nations

MS Evropy v motocrossu, 

FMX exhibice Petra Piláta, 

autogramiáda motokroso-

vých legend; 11:30

 Kosova Hora – hřiště
14. 9. Fotbalové utkání

SK Kosova Hora – TJ Vlta-

van Hřiměždice; 17:00

 Vysoký Chlumec – hřiště
14. 9. Fotbalové utkání

SK Vysoký Chlumec – FK 

Drevníky; 17:00

 Jesenice – hřiště
15. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Jesenice – SK 

Klučenice; 17:00

 Počepice – hřiště
15. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Počepice – TJ 

Sokol Dublovice; 17:00

 OSTATNÍ

 Sedlčany – knihovna
4., 11. 9. Hajánek

podvečerní čtení příběhů se 

školní tématikou pro děti; 

17:00

13. 9. Píšu, píšeš, píšeme

program pro mladé budou-

cí autory navštěvující 2. 

stupeň ZŠ; 13:00

16. 9. Ježčí výtvarná 

dílna

výtvarná dílna pro nejmen-

ší; 10:00

 Sedlčany – hvězdárna
6., 7., 13., 14. 9. Pozorova-

cí program

20:00–23:00

 Kamýk nad Vltavou – 
před radnicí
7. 9. Sousedské trhy

domácí chleba, med, sýry 

a kozí mléko, brambory, 

bio maso, zelenina, ovoce 

a další; 7:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
7. 9. Jógový festival

den plný jógy, živá hudba, 

meditace, masáž, malování 

hennou; 8:30

 Kosova Hora – park 
gen. Mareše
7. 9. Den plný her

hasičská pěna, korálko-

vání, malování na obličej, 

vodní skluzavka, soutěže, 

skákací hrad; 14:00

 Votice – areály sokolů, 
skautů a T-sportu
7. 9. Neseď doma!

zábava pro děti, sport a pří-

roda, skákací hrad, kapela 

Pohoda team; 14:00

 Kamýk nad Vltavou 

VLTAVA Čtvrtý ročník procesí 
na lodích k potopenému kostelu 
svatého Štěpána v Těchnicích 
se konal v podvečer 29. srpna. 
Nad zatopený kostel připlulo 
několik lodí společně s duchov-
ním. O hudební doprovod se 
postarala kapela Astoria Brass, 
která zahrála poutní písně. 

Kostel svatého Štěpána se 
nachází v zaniklé obci Těchni-
ce, jejíž pozůstatky jsou dnes 
pod hladinou vodní nádrže 
Orlík. Poslední bohoslužba se 
zde konala koncem roku 1957. 
Kostel stále stojí, při normální 
výši vody se nachází asi 40 až 
50 metrů pod hladinou.

Jana Motrincová

8. 9. Pouť

 Sedlčany – hřiště Na Po-
tůčku
8. 9. Putování za pohád-

kou

procházka plná soutěží 

a her pro děti do 9 let, 

pořádá Klub Velká Kobra 

Sedlčany; 14:00

 Sedlčany – park Pod 
Nemocnicí
9. 9. Číst a hrát si může-

me i venku: Mlsný ježek 

Toník

dopolední program pro 

rodiny s menšími dětmi; 

10:00

 Sedlčany – vlakové 
nádraží
14., 15. 9. Festival par-

ních lokomotiv

130 let od založení železni-

ce Olbramovice–Sedlčany, 

parní vlaky, kulturní a do-

provodný program; 9:00, 

15. 9. v 11:00

 Solopysky
14. 9. Grilování prasat

mistrovství středního 

Povltaví v grilování prasat; 

13:00

 Krásná Hora nad Vla-
vou
15. 9. Pouť

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 9:00–18:00

 Chotilsko
Veselý vrch

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 11:00–16:00

 Přední Chlum
Rozhledna Milada

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–17:00

 Osečany
Drahoušek

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 10:00–17:00

 Petrovice
Kuníček

otevřeno do 14. 9. o víken-

dech; 10:00–18:00

OSEČANY Jednou z obcí v regionu, ve které se po-
řádá loučení s prázdninami a s létem již několik de-
setiletí, jsou Osečany. Další ročník akce, nazvané 
Loučení s létem, se na dětském hřišti u požární zbroj-
nice konal v sobotu 31. srpna, a podruhé byl v re-

žii organizace, která se věnuje programům pro děti.
„Dnes k nám přijely animátorky z Dobříše ze společ-

nosti Veselá rodina,“ uvedla za organizátory Eva Mou-
líková. „Byli jsme s nimi spokojeni už v loňském roce, 

a proto jsme je pozvali znovu. Animátorky v kostýmech 

s dětmi tančí, zpívají, soutěží a dovedou je zaujmout.“ 
Důkaz, že je to pravda, poskytlo hned několik díve-
nek předškolního věku, protože brzy poté, co dvojice 
animátorek v horkém odpoledni vyhlásila přestávku 
na občerstvení, holky je začaly tahat za sukně, aby se 
už pokračovalo. 

„Jsme organizace, která se věnuje využití volného 

času pro děti a celé rodiny, aby si všichni společný 

čas užili a dobře se pobavili,“ řekla nám animátorka, 
která se představila jako Sára. „Pořádáme karneva-

ly, narozeninové oslavy, dětské dny, tábory a výlety. 

Jezdíme po celé republice a moc se nám líbilo i loni 

v Osečanech. Dnes jsme tady znovu a zítra vyrážíme 

na otevření dětské herny do Příbrami. Hlavní událost 

nás čeká 28. září ve sportovní hale v Dobříši, kde bu-

deme mít odpoledne nabité programem v rámci louče-

ní s létem.“                 David Myslikovjan

Loučení s prázdninami bylo 
v režii Veselé rodiny

V Osečanech se dětem při Loučení s létem věnovaly animátorky 
z organizace Veselá rodina.

Slavnostní 
procesí 
na lodích 
připomnělo 
zatopený 
kostel
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4. kolo krajského pře-
boru 
SK Doksy – TJ Tatran Sedlča-

ny 5:2 (3:1)

Branky Sedlčan: 22. M. Hanuš, 
74. T. Říha

4. kolo I. A třídy sk. A 
TJ Sokol Sedlec-Prčice – FK 

Říčany 3:3 (1:0)

Branka Sedlce-Prčice: 9. V. 
Novák, 50. T. Pištěk, 84. M. 
Davídek

4. kolo I. B třídy sk. D 
TJ Tatran Sedlčany B – TJ FC 

Jevany 1:3 (0:1)

Branka Sedlčan: 69. (p) L. Moš-
nička

4. kolo I. A třídy doros-
tenecké kat. U19 
TJ Tatran Sedlčany – Olympie 

Dolní Břežany 5:1 (3:0) 

Branky Sedlčan: 7. T. Hodouš, 
19. F. Matoušek, 22. V. Tatek, 49. 
D. Barták, 62. P. Pudil 

4. kolo I. A třídy doros-
tenecké kat. U19 sk. C
Sedlec-Prčice + Jesenice – SK 

Votice 3:1 (0:0)

Branky Sedlce-Prčice + Jeseni-
ce: 57. M. Zrůbek, 73. D. Šimák, 
87. J. Háša

4. kolo I. A třídy doros-
tenecké kat. U17
TJ Tatran Sedlčany – Olympie 

Dolní Břežany 2:2 (2:1)

Branky Sedlčan: 17. M. Kouba, 
39. J. Neumann

4. kolo I. A třídy doros-
tenecké kat. U15 sk. C
SK Slavia Jesenice – TJ Tat-

ran Sedlčany 3:11 (2:5) 

Branky Sedlčan: 6. a 33. D. Ti-
nák, 11., 15., 18. a 62. O. Dráb, 50. 
V. Hončík, 65. M. Sůva, 76. a 80. 
K. Bláha, 77. M. Pinkas

4. kolo I. A třídy doros-
tenecké kat. U13 sk. C
SK Slavia Jesenice – TJ Tat-

ran Sedlčany 5:2 (3:2) 

Branky Sedlčan: 20. L. Vančát, 
30. A. Paták

4. kolo okresního pře-
boru
SK Petrovice – TJ Spartak 

Rožmitál pod Třemšínem 3:0 

(1:0)

Branky Petrovic: 29. a 58. (p) J. 
Paták, 66. L. Sedlák

4. kolo III. třídy sk. B 
TJ Prostřední Lhota – TJ So-

kol Počepice 3:2 (1:2)

Branky Počepic: 26. (vl.) L. Do-
pita, 44. J. Timofte
SK Kosova Hora – TJ Sokol 

Kamýk nad Vltavou 8:0 (3:0)

Branky: 10. T. Sůva, 19. a 65. J. 
Vyskočil, 21. J. Květ, 63. a 74. M. 
Jirák, 79. M. Štemberk, 85. L. To-
mášek
TJ Zduchovice – SK Klučenice 

2:0 (2:0)

TJ Sokol Jesenice – TJ Nová 

Ves pod Pleší B 7:2 (3:1)

Branky Jesenice: 1. a 90. 
P. Čejda, 6. T. Jůna, 28. J. Jirá-
sek, 57. T. Hrstka, 77. L. Poma-
hač, 83. M. Havel
TJ Sokol Nečín – TJ Sokol 

Dublovice 3:0 (1:0)

TJ Vltavan Hřiměždice – TJ 

Sokol Sedlec-Prčice B 0:1 (0:0)

Branka Sedlce-Prčice: 73. M. 
Zrůbek

4. kolo IV. třídy sk. B
SK Vysoký Chlumec – TJ Pro-

střední Lhota B 1:1 (0:0)

Branka Vysokého Chlumce: 88. 
L. Stibor
TJ Krásná Hora – SK Přestavl-

ky 8:0 (4:0)

Branky Krásné Hory: 2. P. No-
votný, 9. a 61. M. Kudrna, 11. 
a 73. J. Krůta, 34. M. Slezák, 83. 
M. Koudelka, 89. M. Paulus
TJ Sokol Dublovice – TJ Sokol 

Kamýk nad Vltavou B 2:1 (0:0)

Branky: 69. J. Novák, 78. V. Kop-
ka – 59. V. Krůta

4. kolo okresního pře-
boru dorostu
TJ Sokol Jesenice – Bohutín/

Podlesí 5:7 (2:3)

Branky Jesenice: 13. a 82. O. Po-
slušný, 36. A. Matoušek, 55. T. 
Beneš, 89. V. Spilka
Petrovice/Chyšky – SK Břez-

nice 1918 0:5 (0:4)

4. kolo okresního pře-
boru starších žáků sk. B
TJ Sokol Daleké Dušníky – TJ 

Sokol Kamýk nad Vltavou 3:2 

(0:0)

Branky Kamýku nad Vltavou: 
70. M. Bartl, 79. V. Švarc
Nová Ves/Nový Knín B – TJ 

Sokol Jesenice 0:9 (0:4)

Branky Jesenice: 17. a 60. A. 
Soukupová, 31. M. Fedorko, 35. 
J. Polidar, 39., 63., 71. a 75. J. 
Teřl, 42. P. Holoubek

David Štverák

SEDLČANY Na hřišti TJ 
Tatran se v sobotu 31. 
srpna konal osmý roč-
ník podnikového nohej-
balového turnaje fi rmy 
STROS, který stejně jako 
v minulých letech pořá-

daly podnikové odbory. 
Turnaje se zúčastnilo 
pět týmů. V jeho první 
fázi se střetly systémem 
každý s každým.

„Hlavním organizá-

torem turnaje byl Ladi-

slav Šach starší, který 

se postaral o výborné 

zázemí a také o dobrou 

náladu po celý den,“ 

poznamena l  Tonda 
Tesař, na turnaji člen 
stříbrného týmu. No-
hejbalista dodal, že 
do hry o medaile za-
sáhly čtyři trojice hrá-
čů, a že jejich souboje 

byly velice napínavé. 
Většinou musely roz-
hodnout až třetí sety. 
Na třetím místě skončil 
tým Konstrukce ve slo-
žení Kuba Vorel, Luboš 
Kymla mladší a Radek 
Cihelka. Druhou příčku 
vybojoval tým Montá-
že, který dosud pokaž-
dé byl na bedně, ale ani 

jednou se mu ještě ne-
podařilo turnaj vyhrát. 
Montáže nastupovaly 
na kurt v sestavě Ton-
da Tesař, Jirka Jezbera 
a Ladislav Šach mladší. 
Palmu vítězství si od-

nesl tým IT ve složení 
Jarda Šembera, Milan 
Kunc a Martin Pilík. 

„Přestože dva pů-

vodně přihlášené týmy 

nehrály, jsem rád, že se 

opět sešla bezva parta, 

která si náročný den 

užila,“ zhodnotil turnaj 
Tonda Tesař.

David Myslikovjan

KLUČENICE Nové víceú-
čelové hřiště pro volej-
bal, nohejbal, basketbal, 
tenis i malou kopanou 
se sektorem pro skok 
daleký, které bude slou-
žit nejen místní základ-
ní a mateřské škole, 
spolkům, sportovcům 
i veřejnosti, otevřeli 
slavnostně v sobotu 31. 
srpna v Klučenicích.

Projekt je výsledkem 
dlouhodobé práce, kte-
rá začala již za minulé-
ho vedení obce. Nynější 
vedení obce zajistilo 
fi nancování ve výši 2,1 
mil. Kč. Díky darům, 
grantům a dotacím 
od Nadace ČEZ, Stře-
dočeského kraje a spo-
lečnosti Sportpropag se 
Klučenickým podařilo 
získat většinu prostřed-
ků a hřiště nakonec 
obecní úřad stálo ne-

celých 250 tisíc korun.
„Pevně věříme, že 

tento prostor bude mís-

tem radosti, pohybu 

a setkávání pro všechny 

generace,“ řekl starosta 
obce Václav Vozábal při 
slavnostním představe-
ní hřiště veřejnosti. 

Jana Motrincová

Nohejbalisté z týmu Montáže 
na podnikovém turnaji strojíren 
opět skončili těsně pod vrcholem

Obec vybudovala víceúčelové 
hřiště pro všechny generace

Děti si s chutí nové hřiště hned vyzkoušely. 
Foto: Obec Klučenice

Fotbalové víkendové výsledky 
regionálních družstev
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DENDER  Roman Květ , 
odchovanec sedlčanské-
ho fotbalového oddílu 
TJ Tatran, který začínal 
s fotbalem v Kosově 
Hoře, dospěl přes teh-
dy prvoligovou Příbram, 
pražské Bohemians a pl-
zeňskou Viktorku až k za-
hran ičn ímu angažmá. 

Od konce loňského léta 
byl na hostování z Plzně 
v tureckém Sivassporu. 
V závěru minulého roku 
jsme s Romanem poří-
dili poslední rozhovor 
na téma, jak se mu v zemi 
půlměsíce daří, a protože 
se od té doby mnohé změ-
nilo, šestadvacetiletého 
středního záložníka jsme 
oslovili znovu.

Romane,  v minulé 

sezóně jste utrpěl zra-

nění. Jak k němu došlo 

a jak dlouho jste byl 

mimo hru?

Ano, byl jsem zraněný, 
ale naštěstí se nejednalo 
o nic velkého. Při zápase 
mi v souboji protihráč na-
razil na žebra, a bohužel 
to jedno žebro nevydrže-
lo a prasklo. Léčil jsem se 
v Česku a dojížděl jsem 

na Viktorii Plzeň, kde 
jsem měl a stále ještě mám 
platnou smlouvu. Zde mě 
tým fyzioterapeutů dá-
val dohromady a vlastně 
jsem byl v plné zátěži 
po čtyřech týdnech, což 
bylo o dost rychlejší, než 
se předpokládalo.

Ko l i k  u t k á n í  j s t e 

za Sivasspor absolvoval 

a dal jste v jeho barvách 

také nějaký gól?

Odehrál jsem tam ko-
lem pětadvaceti zápasů. 
Bohužel se mi podařilo 
vstřelit jen jeden gól a při-
psat si dvě asistence.

Dozvěděl jsem se, že 

v Turecku už nepůsobí-

te. Do kterého týmu jste 

přestoupil a proč?

V Turecku mi skončilo 
roční hostování, a o pro-
dloužení už jsem neměl 
zájem jak já, tak také 
klub. Nakonec jsem sou-
hlasil s nabídkou v Belgii, 
protože jsem cítil potřebu 
pravidelně hrát. Zde mo-
mentálně působí trenér, 
se kterým jsem v kon-
taktu už pár let a každé 
přestupové období se mě 
ptal, zda nechci za ním. 
Po konzultaci s Plzní jsme 
se dohodli, že mě pustí 
na hostování s opcí, tak 
jsem na to v Belgii kýv-
nul. Vedení týmu o mě 
hodně usilovalo, takže 
jsem doufal, že zde budu 
pravidelně hrávat, a to se 
zatím potvrzuje.

Můžete  předst avi t 

svůj nový klub? Hraje 

také ve své zemi nejvyš-

ší soutěž?

FCV Dender je skrom-
ný klub v Belgii, který 
po  v íce  než  patnáct i 
letech opět postoupil 
do první ligy. Přirovnal 
bych ho k českým Bohe-
mians. Minimálně na mě 
to tak působí, a proto se 
mi tu líbí. Podařilo se mi 
tu už dvakrát vsítit gól, 
což je na začátku sezó-
ny vždy důležité. Dou-
fám, že zde se mi tento 
rok povede lépe než 

ten minulý v Turecku.
Nakolik bylo pro vás 

obtížné zvykat si neje-

nom na jiný herní styl, 

ale i odlišný způsob ži-

vota v jiné zemi?

Samozřejmě, že to chví-
li trvá. Na druhou stranu 
je to tu docela podobné 
českému stylu. Ale v tom 
jsem žádný problém nevi-
děl. A celkově život v Bel-
gii se mi zamlouvá. Líbí se 
mi tu. Všichni umí mluvit 
všude anglicky, na což 
jsem v Turecku vůbec ne-
byl zvyklý. Takže v tom 
vidím veliký plus.

Vím také, že v nejbliž-

ších dnech očekáváte 

přírůstek do rodiny. Při-

vede vaše manželka po-

tomka na svět v Česku? 

Je to tak. Bude rodit 
v Česku. Původní plán 
byl trochu jiný, ale poté 
jsme byli nuceni to změ-
nit na Českou republiku. 
Nakonec jsme se shodli, 
že to bude pro všechny 
stejně příjemnější.

Kdy jste byl naposle-

dy v České republice, 

potažmo v Sedlčanech, 

a kdy se sem chystáte 

v nejbližší době?

Do Česka létám zhruba 
každé dva až tři měsíce, 
a tak na dva nebo tři dny, 
takže tam toho člověk 
moc nestihne. V Sedlča-
nech, pokud mě paměť 
neklame, jsem byl napo-
sledy na Vánoce. Tady 
se bohužel hraje i přes 
vánoční svátky, takže se 
tam tento rok už určitě 
nedostanu.

S t i h n e t e  a l e s p o ň 

po očku zaznamenat 

účinkování fotbalistů 

sedlčanského Tatranu 

v krajském přeboru? 

Víte o tom, že se jim za-

tím nedaří?

Abych byl upřímný, ob-
čas zahlédnu něco na so-
ciálních sítích, ale že bych 
to sledoval pravidelně, 
tak na to času bohužel 
není dostatek.

David Myslikovjan

SK Doksy – TJ 
Tatran Sedlčany 
5:2 (3:1) 
KLADENSKO  TJ  Tatran 
Sedlčany zavítal ve 4. kole 
fotbalového krajského pře-
boru v sobotu 31. srpna 
k soupeři, který měl před 
utkáním na svém kontě tři 
body – SK Doksy. Komp-
likace nastaly už před zá-
pasem, na který neodjeli 
kapitán Lukáš Brotánek, 
brankář Dřevojan, Hofman, 
Chlasták, Václav Lípa, Re-
petný, a Sosnovec. Na la-
vičce se tak objevili hráči 
z B týmu – Havelka s Pe-
trem Sirotkem.

Jepičí život 
vedení

Do první šance se do-
stal hostující tým v 7. 
minutě, kdy se do šest-
náctky prodral Vladimír 
Schwarz, ale jeho zpětnou 
přihrávku domácí obrana 
odvrátila a následný cen-
tr Jakuba Kouklíka mířil 
nad branku. V 11. minutě 
se podobná situace opa-
kovala i na druhé stra-
ně, centr z pravé strany 
odvrátil Michal Kdolský 
a následná střela domácí-
ho snajpra mířila mimo tři 
tyče. Ve 22. minutě vystihl 
Schwarz rozehrávku sou-
peře, předal míč Ondřeji 
Štemberkovi, který vybídl 
ke střele kapitána Marka 
Hanuše, ten nabídkou ne-
pohrdl a křižnou přízemní 
střelou vstřelil vedoucí gól 
– 0:1. Radost z vedení tr-
vala pouhých osm minut, 
po nichž Tomáš Čapek 
vyslal polovysoký centr 
do vápna, který propadl 
až na zadní tyč, kde už 
číhal Aleš Nesládek a vy-
rovnal na 1:1. Do konce 
prvního poločasu Tatran 
inkasoval ještě dvakrát. 
Nejprve Oldřich Čermák 
překonal z hranice malé-
ho vápna brankáře Jonáše 
Habarta – 2:1 a ve 43. mi-
nutě si po rohovém kopu 
počíhal na přední tyči 
Nesládek a podruhé v zá-

pase zakončoval – 3:1. Ta-
tran mohl ještě snížit, ale 
hlavičku Štemberka s ná-
mahou vyrazil brankář 
Zdeněk Kieryk.

Několik šancí 
a břevno

Do druhé půle poslal 
trenér Plachý místo Víta 
Plesla Pavla Krotila a Si-
rotek s Říhou si vyměnili 
pozice. Sedlčanští zvýšili 
nasazení a agresivitu, ale 
výsledkem bylo jen několik 
závarů, nepřesných nebo 
zablokovaných střel. Ve 47. 
minutě vyslal Hanuš střelu 
z přímého kopu k tyči, ale 
brankář Kieryk jeho pokus 
vyrazil na roh. Během hry 
Tatran zkusil další změny 
na postech v kádru, Krotil 
se vysunul do útoku, jeho 
místo v obraně převzal 
Sirotek a pravého zálož-
níka začal hrát Schwarz. 
Po hodině hry zakončoval 
Krotil, ale jeho pokus si to 
zamířil mimo tři tyče. V 62. 
minutě našel z levé strany 
Říha před brankou Krotila, 
který střílel vedle. A tak se 
k radosti většiny ze 150 di-
váků po rohovém kopu tre-
fi l Jakub Janda – 4:1. V 74. 
minutě Marek Sirotek při-
hrál míč před branku na-
bíhajícímu Tomáši Říhovi 
a ten snížil na 4:2. O další 
čtyři minuty později mohl 
soupeř vést už jen o jed-
nu branku, ale gólovému 
pokusu Kdolského stála 
v cestě spojnice břevna 
a tyče. A tak na koneč-
ných 5:2 upravoval Maty-
áš Bartoš. 

Sestava Tatranu: J. 
Habart – Plesl (46. Krotil), 
Kdolský, Novotný, M. Krů-
ta – Říha, Kouklík (84. P. Si-
rotek), Hanuš, M. Sirotek 
– Schwarz (84. Havelka), 
Štemberk. 

Tatran je po pátém ode-
hraném utkání a 4. kole 
krajského přeboru v tabul-
ce na šestnáctém místě s 0 
body a skórem 8:22. Další 
utkání hraje doma v neděli 
8. září od 17 hodin s Poříča-
ny.        David Štverák

Tatran znovu vyšel 
bodově naprázdno 
– už popáté

Fotbalista Roman Květ má 
nové zahraniční angažmá. 
V Belgii už dvakrát skóroval

Fotbalista Roman Květ působí 
už v druhém zahraničním týmu.
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Za totality mnoho lidí lezlo někam 
všemocným tajemníkům OV KSČ 
a těm vyšším, a ti nejvyšší pak lezli 
někam i těm nižším v Kremlu. Byla 
ohromná snaha všemi cestami pro-
bouzet lásku k Rusku, tedy SSSR. 
Proto se také rychle začalo ničit ma-
sarykovské přátelství s USA. Slova 
jako váleční štváči, zahnívající kapi-
talismus, bankéři Wall Streetu, kari-
katury v humoristickém Dikobrazu, 
alegorické vozy v průvodech na 1. 
máje, fi lmy, divadelní hry, školení, 
přednášky, jednotné názory. Každá 
samozřejmost byla lidem zdůrazňo-
vána jako výdobytek socialismu…

Současná reprezentantka komu-
nistické minulosti, europoslankyně 
Kateřina Konečná, která po sameto-
vé revoluci coby malá holka líčila, 
jak jim bylo dobře, když tatínek 
z Moskvy vozil i granátová jablíč-
ka, se nyní vyjadřuje s odporem, 
že lezeme USA někam. A proto tam 
kupujeme letadla, aby premiér Petr 
Fiala směl jezdit do Washingtonu. 
Její myšlení nevychází z představy 
přátelství při samostatnosti rozho-
dování – už třeba ohledné jaderné 
elektrárny. Proto současnou vládu 

tak nenávidí. Nechápe to. A pro-
to vznikl ten nesmysl Stačilo! jako 
koalice podobně smýšlejících, tou-
žících jen po moci, aby jim musel 
někdo lézt…

Co tedy stačilo? Ještě zdaleka 
nebyly vyrovnány státní vnitřní 
dluhy všeho druhu z doby totality. 
Například ve výchově, protože se 
v totalitě zakořenilo, že stát se nám 
o všechno postará – vše organizuje, 
určuje, povoluje, zakazuje, plánuje 
a veškerá práce pak byla plněním 
nějakého plánu stanoveného cent-
rálně. 

Proč komunistka nehlásá ideje 
komunismu? Třídní nenávist, třídní 
boj, kriminál za jiné názory, za při-
pomínání lidských práv a svobod. 
Co chce její strana současné spo-
lečnosti nabídnout? Že bude opět 
vládnout se sliby života v práci 
podle schopností a uspokojování 
podle potřeb? Že budou nějací noví 
lidé? Lepší nebo horší, ale noví… 

Ono se to lezení někam asi ne-
daří. A pokud se k moci dostanou 
síly těch, kterým se to líbilo, pak my 
ostatní nemáme paměť.

Vladimír Roškot

Sid Vicious ze Sex Pistols v jednom 
interview odpověděl: „Ale to je 

moje tělo a já si s ním můžu dělat, co 

chci“. Tato věta mi vždycky zarezo-
nuje, když jsem svědkem nějakého 
společenského nátlaku. Co si kdo 
smí obléknout. Jak se kdo smí uče-
sat nebo se ozdobit. Jak kdo smí či 
nesmí nakládat se svým tělem.

Jsme zvyklí se podřizovat. Mno-
ho lidí se dokonce podřizuje s nad-
šením, protože jsou odměněni poci-
tem, že splynuli s většinou. Postavit 
se a nahlas říct ne, to chce odva-
hu. Odvahu čelit protiútoku, který 
bude veden přesilou. Každý pevný 
a vnitřně svobodný člověk je tedy 
tak trochu punk.

Začněme zlehka – ponožkami 
v sandálech. Neuvěřili byste, kolik 
lidí je připraveno se povýšeně vy-
smívat někomu, kdo takto vyrazí 
ven. A proč vlastně? Mně je to sr-
dečně jedno. Ať si každý nosí třeba 

dvoje podkolenky a pak si nazuje 
sandály. Jeho tělo, jeho rozhodnutí.

Stejně tak mě nechávají v klidu 
atletky, které ukazují svá těla za pe-
níze na OnlyFans. Jejich těla, jejich 
volba. Kdo se na ně dívat nechce, 
nemusí. Kdo chce, ať si za to za-
platí. Nejde o žádné vykořisťování. 
Slečny se k této činnosti rozhodly 
dobrovolně. V řadě případů vydě-
lávají spoustu peněz. Jsou šťastné 
a spokojené, stejně jako jejich obdi-
vovatelé.

Vážnějším příkladem je svobod-
né rozhodnutí člověka, že zdevas-
tuje sám sebe. Uchlastá se. Ufetuje. 
Nebo se nezdravě projí k cukrov-
kám a jiným chorobám. Je těžké 
to přijmout. Zvlášť, když se jedná 
o vaše blízké. Nejspíš vykonáte ně-
kolik záchranných misí. Ale když 
tyto mise ztroskotají? Jejich těla, 
jejich rozhodnutí. Nezbývá než se 
s tím smířit.          Bohumil Vohanka

Léto je čas open air kon-
certů, festivalů a zpívání 
u ohně. Tam všude vět-
šinou uslyšíte ze všech 
možných hudebních fo-
rem tu nejprostší – zkrát-
ka písničky. Třeba jako 
ty od skupiny Vltava, 
od níž jsem si vypůjčil 
titulní zvolání.

Mockrát jsem pře-
mýšlel, co ty davy poslu-
chačů, mezi něž se taky 
počítám, na písničkách 
tak fascinuje. Frontman 
Vltavy Robert Nebřen-
ský to ve svých textech 
jako je ten výše uvede-
ný (z alba Šťastnej jako 
trám) trochu shazuje se 
svou typickou ironickou 
hravostí, ale i pro něj je 
tento způsob projevu 
zjevně životní vášní.

Nejsem povolán pou-
štět se do muzikologické 
analýzy, ale když uvažu-
ji, proč mi někdy třeba 
klasický jazz připadá 
(zvlášť v reprodukované 
formě) i přes strhující 
instrumentální výkony 
hráčů tak nějak odtažitý, 
vzpomenu si na Járu Ci-
mrmana. Stejně jako jazz-
mani, kteří nejspíš pova-
žují návrat k základnímu 
tónu či akordu skladby 
za příliš líbivý a banál-
ní, střídal český génius 
ve své slavné „frustrač-
ní kompozici“ s oblibou 
prvek očekávání a prvek 
zklamání. To my, obyčej-
ní smrtelníci, toužíme 
na konci každé pasáže 
uslyšet uklidňující zná-
mý motiv, nejlépe i opa-
kující se výrazný refrén, 
a zažít opět tu krásnou 
katarzi, rituální ujištění, 
že svět je v pořádku. 
Kromě toho – hudba je 
pocit, písnička je příběh. 
A příběhy prostě nějak 
dávají životu smysl.

Jan Žebrakovský

Kdysi jsem se účastnil školení, jak dosahovat 
cílů. Školitel energicky vysvětloval, jak je potře-
ba si rozsekat velký cíl na cíle malé, a pak poci-
ťovat vlny štěstí pokaždé, když si další malý cíl 
odškrtnete ze seznamu. Celý blok pak uzavřel 
úvahou, že jinak se šťastným člověk v podstatě 
nemůže stát. Nesměle jsem se zeptal, jak je mož-
né, že pocitu štěstí dosahují i domorodci na ti-
chomořských ostrovech, kteří celý den jen leží 
ve stínu palem, hrají karty, povídají si, pokuřují 
a veskrze nedělají nic, co by se dalo označit jako 
disciplinovaný postup k nějakému vytyčenému 
cíli. Lektora moje otázka na moment vyvedla 
z míry, ale poplácal mě pak přátelsky po rameni 
a sdělil mi, že to je prostě jiná kultura, že na mě 
by to takhle nefungovalo. Vy byste tam šťastný 
nebyl. Usmál jsem se na něj, což on spokojeně 
pochopil jako souhlas, a abych mu nenabourá-
val jeho úsilí, nechal jsem si pro sebe, že bych 
tento kulturní rozdíl snadno vstřebal.

Vrací se nám školní rok a ten opět vnese 
do životů dětí a jejich rodičů pevný rytmus. 
Vstávání, písemky, úkoly, kroužky, odvézt, vy-
zvednout, zaplatit obědy, a pořád dokola. Má 
to svoje výhody. Člověka se zmocní soukolí, 
jež mu dovolí se uvolněně poddat jeho klapotu 
a nemuset vymýšlet vlastní činnost. Jistě jsou 
lidé, kteří to vítají. Konečně zase nějaký režim 
a konec pofl akování. Můj vnitřní tichomořský 
domorodec zamíchá balíček ušmudlaných ka-
ret, zavře oči a zhluboka se nadechne prosole-
ného mořského vzduchu.

To bude zase ta kultura, nejspíš. Ale… Když 
je myslivec na čekané, prosedí několik hodin 
bez pohybu ve spícím lese, a nic. Byl to ztrace-
ný čas? Rybář, co hledí do vln, poslouchá ptá-
ky a pozoruje vlasec svého prutu, po několika 
hodinách, nic. Byla to pro něj nuda? Rozšlape 
vztekle své náčiní a řekne si, že příště už tak 
zbytečnou činností nebude marnit svůj čas, 
když domů nenese ani šupinu?

Já mám místo palmy verandu. Čmeláci 
a motýli se pasou na posledních květech ple-
velů, jež jsem kvůli nim neposekal ani nevy-
trhal. Vosy si pochutnávají na kusu melounu, 
který jsem jim dal stranou, aby mě neotravova-
ly. Tu přiletí straka, tu hrdlička, vrabci. Mladá 
čápata se učí létat a krouží nám kolem domu. 
Kočky ospale leží a zbystří, jen když se mihne 
myška v kamenech opěrné zdi anebo zahléd-
nou slunící se ještěrku. Jdu si utrhnout pár zra-
lých rajčat a projdu se kolem stromů, abych se 
podíval, jak se jim daří. Čeká na mě rozečtená 
knížka, děti, co chtějí něco k jídlu, nepotřeb-
né věci v garáži, které rozdám nebo vyhodím. 
Nenudím se. Nemám režim. Nemám cíle. Mám 
totálně vypnuto a jsem šťastný. To je moje do-
volená, tichomořské ostrovy v Kosově Hoře.

Bohumil Vohanka

S L O U P E K

Cvičme v rytme

P O Z N Á M K A

Kdo komu kam leze?
S L O U P E K

Hurá, 
písničky!

G L O S A

Známka punku
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